
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 10713 
2.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Ο. Θρασκιά , σελ.

10713 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 2ο Γυµνάσιο Δράµας, το Saint Catherine British
School και από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίου Δηµητρίου,
σελ. 10719, 10721, 10727 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10713, 10714, 10715,
10716, 10717, 10718, 10719, 10721, 10722, 10724, 10725,
10726, 10727, 10728 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 19 Φεβρουαρίου 2024, σελ. 10713 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:  
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:  
i. µε θέµα: «Συνολικό ποσό εξόφλησης αποζηµιώσεων

αγροτών και κτηνοτρόφων από «Ντάνιελ» και «’Ηλίας» και
ακριβές χρονοδιάγραµµα καταβολής τους», σελ. 10714 

ii. µε θέµα: « Άµεσες ενέργειες της Κυβέρνησης για την
επίλυση του προβλήµατος εκµίσθωσης ακινήτων κάτω των
100 στρεµµάτων», σελ. 10716 

iii. µε θέµα: «Χωρίς νερό οι αγρότες της Αργολίδας λόγω
διακοπής της ηλεκτροδότησης του κεντρικού αντλιοστασίου
του Αναβάλου από τον ΔΕΔΔΗΕ», σελ. 10717 

β) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού: 

i. µε θέµα: ««Η ενσωµάτωση της τεχνητής νοηµοσύνης
(ΤΝ) στην εκπαίδευση», σελ. 10722 

i. µε θέµα: «Να µην υποβαθµιστούν τα σχολεία του Δήµου
Πωγωνίου», σελ. 10719 

γ) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
µε θέµα: «Εργατικές Κατοικίες Χριστού Βαρβασίου Χίου υπό
κατάρρευση», σελ. 10724 

δ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: « Άµεση λύση στο πρόβληµα µε τα φορτηγά Δηµοσίας
Χρήσης (Δ.Χ.) των Σερβίων», σελ. 10726 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 10713 - 10728
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ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 10726, 10727, 10728
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 10722, 10723
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 10714
ΜΑΚΡΗ  Ζ., σελ. 10720, 10721, 10722, 10724
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 10724, 10725, 10726
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 10716, 10717
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 10717, 10718
ΣΔΟΥΚΟΥ Α., σελ. 10726, 10728
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β., σελ. 10725, 10726
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ., σελ. 10714, 10715, 10716,10717, 

10718
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 10719, 10721
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ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ’
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Αθήνα, σήµερα στις 16 Φεβρουαρίου 2024, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.12’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 15-2-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της �Θ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 15
Φεβρουαρίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Ισότητα στον πολιτικό γάµο, τροποποίηση του
Αστικού Κώδικα και άλλες διατάξεις».)

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Προτού προχωρήσουµε στη συζήτηση του προγραµµατισµέ-
νου για σήµερα δελτίου επίκαιρων ερωτήσεων, επιτρέψτε µου
πρώτα να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων
της Δευτέρας 19 Φεβρουαρίου 2024.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 683/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Νικολάου Παππά προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Είναι
αποδεκτή η απώλεια 40 δισ. ευρώ από την πώληση µετόχων τρα-
πεζών; Απεµπολούνται µερίσµατα και επενδύσεις δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ».

2. Η µε αριθµό 689/6-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Παύλου Γερουλάνου προς τον Υπουργό Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Τραπεζικές χρεώσεις στο IRIS
- Άγνοια ή ψέµα της Κυβέρνησης;»

3. Η µε αριθµό 706/12-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικόλαου Παπαναστάση προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Η απαξίωση των στρατιωτι-
κών εργοστασίων και η ιδιωτικοποίηση του έργου τους».

4. Η µε αριθµό 693/7-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Παρά-
σχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα:
«Απόκτηση εµπραγµάτων δικαιωµάτων στην Θράκη από Τούρ-
κους».

5. Η µε αριθµό 705/9-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Σπυρίδωνα Τσι-
ρώνη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Ορ-
γάνωση του EUROPRIDE στην Θεσσαλονίκη».

6. Η µε αριθµό 710/12-2-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Πλεύση Ελευθερίας» κ. Ελένης Καραγεωργοπούλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Η νέα περιβαλ-
λοντική καταστροφή στον Ασωπό ποταµό και ευρύτερα στην
Ανατολική Αττική µε την επίκληση της «βιώσιµης ανάπτυξης διά
χωροθέτησης ΧΥΤΒΕΑ».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 687/6-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Πέτρου Παππά προς τον Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη, µε θέµα: «Εγκλωβισµένα ασθενοφόρα στην κίνηση λόγω
έργων κατασκευής του «Fly Over» Θεσσαλονίκης».

2. Η µε αριθµό 690/7-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Χωρίς καρδιολόγο το νοσοκοµείο της Κω - Καταρρέει το
νοσοκοµείο εξαιτίας της έλλειψης προσωπικού, δεν καλύπτονται
πάνω από τις µισές οργανικές θέσεις».

3. Η µε αριθµό 707/12-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Για την ασφαλή και απρόσκοπτη λειτουργία του
Γενικού Νοσοκοµείου Χανίων, του Κέντρου Ψυχικής Υγείας και
του ΕΚΑΒ της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) Χανίων».

4. Η µε αριθµό 713/12-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθε-
ρίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας
µε θέµα: «Η εµπλοκή της Ελλάδας στις επιθέσεις των ανταρτών
Χούθι στην Ερυθρά».

5. Η µε αριθµό 688/6-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Γεωργίου Καραµέρου προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Προ-
βληµατισµοί για την εφαρµογή λογισµικών Τεχνητής Νοηµοσύ-
νης στην ΑΑΔΕ».

6. Η µε αριθµό 709/12-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ροδόπης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών µε θέµα: «Δηµιουργία Νοµοθετικής Ρύθµισης για την
αποστολή του Market Pass στους πληγέντες του Ν. Ροδόπης».

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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7. Η µε αριθµό 708/12-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας» κ. Νικολάου Έξαρχου προς την Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Για την αναδροµική ένταξη
ασφαλισµένων του πρώην Ταµείου Σύνταξης και Επικουρικής
Ασφάλισης Προσωπικού Γεωργικών Συνεταιριστικών Οργανώ-
σεων (ΤΣΕΑΠΓΣΟ) στον Κώδικα βαρέων και ανθυγιεινών επαγ-
γελµάτων (ΚΒΑΕ)».

8. Η µε αριθµό 696/8-2-2024 επίκαιρη Ερώτηση του Βουλευτή
Φθιώτιδος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Ιωάννη Σαρακιώτη προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Οριακή κατάσταση στο Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας.
Κινδυνεύει ακόµη και η ύπαρξη της Παιδιατρικής και της Μαιευ-
τικής κλινικής».

9.Η µε αριθµό 711/12-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας» κ. Νικολάου Καραθανασόπουλου προς την Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα: «Να έχουν πρόσβαση σε ποιοτικό και
φθηνό πόσιµο και τρεχούµενο νερό οι κάτοικοι της Ζακύνθου».

10. Η µε αριθµό 697/8-2-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς την
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Να χαρακτηριστούν άµεσα ως
επιλαχόντες οι νέοι επιτυχόντες του διαγωνισµού 1Γ/2022».

11. Η µε αριθµό 700/9-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Χρήστου Γιαννούλη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Δραµατική αύξηση αι-
ωρούµενων σωµατιδίων καταγράφεται σε περιοχές της Θεσσα-
λονίκης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα ήθελα, επί-
σης, να σας ανακοινώσω ότι η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Ουρανία Θρασκιά ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Προχωρούµε τώρα στο προγραµµατισµένο για σήµερα δελτίο

επικαίρων ερωτήσεων.
Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-

λευτικών Θεµάτων κ. Στυλιανός-Ιωάννης Γ. Κουτνατζής µάς ενη-
µερώνει ότι θα συζητηθούν σήµερα οι υπ’ αριθµόν 684/5-2-2024
και 699/9-2-2024 επίκαιρες ερωτήσεις, η υπ’ αριθµόν 703/9-2-
2024 επίκαιρη ερώτηση, η υπ’ αριθµόν 701/9-2-2024 επίκαιρη
ερώτηση, καθώς επίσης και η υπ’ αριθµόν 686/6-2-2024, 692/7-
2-2024 και 714/12-2-2024 επίκαιρες ερωτήσεις.

Αρχίζουµε, λοιπόν, µε την πρώτη µε αριθµό 692/7-2-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Συνολικό ποσό εξόφλησης αποζηµιώσεων
αγροτών και κτηνοτρόφων από «Ντάνιελ» και «Ηλίας» και ακριβές
χρονοδιάγραµµα καταβολής τους».

Στην ερώτηση αυτή -καθώς και στις επόµενες άλλες δύο- θα
απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ.
Διονύσιος Σταµενίτης.

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχουν κλείσει πέντε µήνες -πάµε στον έκτο

µήνα- από τις καταστροφικές πληµµύρες στη Θεσσαλία. Γνωρί-
ζετε και εσείς την κατάσταση, έχετε επισκεφτεί αρκετές φορές
µε τον κύριο Υπουργό, µε τον κ. Τριαντόπουλο, κυβερνητικά κλι-
µάκια.

Η κατάσταση, όµως, σήµερα στη Θεσσαλία αποτυπώνεται στα
εκατόν ογδόντα χιλιάδες στρέµµατα κάτω από το νερό, χωρίς να
υπάρχει αυτή τη στιγµή που µιλάµε, σήµερα που µιλάµε, ένα σχέ-
διο από την Κυβέρνηση πότε και πώς θα φύγουν τα νερά. Έχει
καταβληθεί η προκαταβολή στη φυτική παραγωγή, έχει καταβλη-
θεί και η προκαταβολή στη ζωική παραγωγή, πλην όµως, οι ζη-

µιές που έχουν υποστεί οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι είναι πολ-
λαπλές. Για παράδειγµα, έχει πληµµυρίσει το σπίτι, έχει πληµµυ-
ρίσει το χωράφι. Αυτό το γεγονός δηµιουργεί αυτοµάτως
τέσσερις ζηµιές, το σπίτι, το χωράφι σαν χωράφι απώλεια παρα-
γωγής για την επόµενη χρονιά, αλλά και απώλεια της φυτικής
παραγωγής. Επίσης, µέσα στο χωράφι υπήρχε και ο εξοπλισµός,
συνεπώς τέσσερις ζηµιές.

Σας είχαµε πει εγκαίρως ότι τρεις είναι οι λέξεις στις οποίες
πρέπει να απαντήσετε στους ανθρώπους του πρωτογενούς
τοµέα: τι, πότε και πόσο. Τι θα αποζηµιωθεί, πότε και πόσο. Όσο
πιο απλά τόσο το καλύτερο.

Σήµερα µπορείτε να πείτε ως Κυβέρνηση το συνολικό ποσό
αποζηµίωσης για κάθε είδος φυτικής παραγωγής, αλλά και στη
ζωική παραγωγή; Παράδειγµα, στο βαµβάκι δώσατε προκατα-
βολή 140 ευρώ. Ποιο θα είναι το συνολικό ποσό και πότε; Στο κα-
λαµπόκι; Στην ντοµάτα; Σήµερα οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι
της Θεσσαλίας περιµένουν από την Κυβέρνηση τη σαφέστατη
τοποθέτηση για το ακριβές χρονοδιάγραµµα αφ’ ενός των απο-
ζηµιώσεων σε κάθε είδος της φυτικής παραγωγής αλλά και ζωι-
κής, αλλά και το συνολικό ποσό της αποζηµίωσης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία

σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ούτε λίγο ούτε πολύ ουσιαστικά υπονοείτε,

µας κατηγορείτε ότι δεν έχουµε κάνει τίποτα για τους παραγω-
γούς, τους συµπολίτες µας. Και εσείς δεν ξεφεύγετε από τον πει-
ρασµό να κινδυνολογήσετε, όπως έχουν προσπαθήσει πάρα
πολλοί συνάδελφοί σας κατά καιρούς µε διάφορες αφορµές.
Μόνο να σας θυµίσω ότι κανείς -µα, κανείς!- δεν επαληθεύτηκε.
Και αυτό γιατί οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας τα τελευ-
ταία τεσσεράµισι χρόνια έχουν αποδείξει ότι δεν φείδονται βοή-
θειας και ενίσχυσης των κλάδων που πλήττονται από οποια-
δήποτε αιτία.

Ειδικότερα για τον πρωτογενή τοµέα δεν χρειάζεται -πιστεύω-
να αναφέρω πάλι τα ποσά και τις παρεµβάσεις στις οποίες
έχουµε προβεί για να ανταπεξέλθει ο κλάδος σε κρίσεις, όπως η
πανδηµία ή η ενεργειακή κρίση. Άλλωστε, είµαι σίγουρος ότι οι
παραγωγοί το γνωρίζουν από πρώτο χέρι. Δεν φείδονται οι κυ-
βερνήσεις µας και δεν κρύβονται. Από την πρώτη στιγµή και
µέχρι σήµερα κυβερνητικά κλιµάκια και υπηρεσιακά κλιµάκια
βρέθηκαν στο πεδίο πάρα πολλές φορές. Μίλησαν µε παραγω-
γούς και φορείς, άκουσαν, συζήτησαν, συντόνισαν και σχεδίασαν
και κυρίως υλοποίησαν και υλοποιούν.

Ας βάλουµε, λοιπόν, τα πράγµατα σε µία σειρά. Τα φαινόµενα
«Ντάνιελ» και «Ηλίας» έλαβαν χώρα τον Σεπτέµβριο του 2023 και
όπως προκύπτει από τα στοιχεία του αρµοδίου Υποκαταστήµα-
τος του ΕΛΓΑ στην Περιφέρεια Θεσσαλίας, για ζηµιές φυτικής
παραγωγής έγιναν τετρακόσιες τέσσερις αναγγελίες και υποβλή-
θηκαν τριάντα χιλιάδες ενενήντα οκτώ δηλώσεις ζηµιάς για ένα
εκατοµµύριο εκατόν δεκαέξι χιλιάδες εξακόσια ενενήντα δύο
στρέµµατα, οι οποίες αφορούν σε διάφορες καλλιέργειες, βαµ-
βάκι, αραβόσιτο, κηπευτικά, δενδρώδεις. Αντίστοιχα, για ζηµιές
ζωικού κεφαλαίου έχουν υποβληθεί συνολικά σε όλες τις περι-
φερειακές ενότητες δύο χιλιάδες εξακόσιες ογδόντα δηλώσεις
ζηµιάς που αφορούν ογδόντα τρεις χιλιάδες διακόσια είκοσι δύο
αιγοπρόβατα, επτά χιλιάδες εννιακόσια οκτώ βοοειδή, εκατόν
εννιά χιλιάδες οκτακόσια πενήντα τέσσερα µελισσοσµήνη,
εξήντα έξι µόνοπλα, διακόσια εβδοµήντα επτά κουνέλια, είκοσι
µία χιλιάδες εννιακόσιους είκοσι χοίρους, εκατόν εβδοµήντα µία
χιλιάδες εννιακόσια είκοσι πτηνά. Αν θέλετε προφανώς την ανά-
λυση ανά νοµό για δηλωθείσες εκτάσεις και δηλωθέν ζωικό κε-
φάλαιο µπορούµε να σας διαθέσουµε τα στοιχεία του ΕΛΓΑ. 

Οι γενικές εκτιµήσεις έχουν ολοκληρωθεί. Για την ταχύτερη
ολοκλήρωσή τους και την επίσπευση των διαδικασιών στην πλη-
ρωµή το υποκατάστηµα ενισχύθηκε µε ογδόντα επτά εποχικούς
γεωτεχνικούς, οπότε ο συνολικός αριθµός γεωτεχνικών του συγ-
κεκριµένου καταστήµατος ανήλθε στα εκατόν τριάντα άτοµα.
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Για τα εδάφη για τα οποία υπάρχει οµοιογένεια ζηµιών εφαρ-
µόστηκαν οι συνολικές εκτιµήσεις κατά είδος καλλιέργειας και
γεωγραφική ζώνη που επλήγη, σύµφωνα µε το άρθρο 18 του κα-
νονισµού φυτικής παραγωγής. Ο ΕΛΓΑ έλαβε όλες τις απαραί-
τητες δορυφορικές εικόνες, τις οποίες αξιοποιεί σε συνδυασµό
µε το αρχείο ΟΣΔΕ του 2023.

Εφαρµόσαµε µέσω του ΕΛΓΑ ad hoc πρόγραµµα οικονοµικών
ενισχύσεων 260 εκατοµµύρια ευρώ που βαρύνει τον κρατικό
προϋπολογισµό και για έναρξη καταβολής αποζηµιώσεων όσο
πιο άµεσα ήταν δυνατόν. Τα χρήµατα αυτά έχουν περιέλθει στον
ΕΛΓΑ, και τα 260 εκατοµµύρια. Ήδη ως τώρα πάνω από 150 εκα-
τοµµύρια έχουν πιστωθεί στους λογαριασµούς αγροτών και κτη-
νοτρόφων. Και λέω «ήδη» γιατί το σύστηµα για την υποβολή
δηλώσεων ζηµιάς κατόπιν αιτηµάτων των παραγωγών για παρα-
τάσεις έκλεισε 20-10-2023 και στις 8-11-2023 χορηγήθηκε προ-
καταβολή για ζωικό κεφάλαιο συνολικού ύψους 16,2
εκατοµµύρια ευρώ. Στις 17-11-2023, 21-12-2023 και στις 14-2-
2024 χορηγήθηκε προκαταβολή για τη φυτική παραγωγή συνο-
λικού ύψους 138 εκατοµµύρια για διάφορες καλλιέργειες, και
αροτραίες αλλά και µόνιµες, όπως σταφύλια, αµύγδαλα, ακτινί-
δια κ.τ.λ.. Δηλαδή σε δεκαπέντε µέρες από τη λήξη της προθε-
σµίας υποβολής δήλωσης χορηγήθηκε προκαταβολή ζωικού
κεφαλαίου και σε λιγότερο από τριάντα ηµέρες προκαταβολή
φυτικής παραγωγής και αναµένονται, αν χρειαστεί, και νέες προ-
πληρωµές προκαταβολών εκεί που έχει γίνει κάποια αστοχία ή
εκεί που δεν έχει προπληρωθεί. Μέχρι την Παρασκευή υπάρχει
τηλεφωνικός κατάλογος στο οποίο ο παραγωγός µπορεί να
απευθυνθεί. 

Στη συνέχεια, βάσει των εκτιµήσεων του ΕΛΓΑ θα ακολουθήσει
η ολοκλήρωση των αποζηµιώσεων που έχουµε πει ότι θα είναι
µέχρι 30-6-2024. Οι τιµές αποζηµίωσης θα είναι όσο πιο κοντά
επιτρέπουν η εθνική και η ενωσιακή νοµοθεσία στις τιµές διάθε-
σης των προϊόντων στην αγορά. 

Αλήθεια, επιµένετε ότι καθυστερήσαµε όταν µάλιστα είχαµε
να διαχειριστούµε τέτοια πρωτόγνωρη κατάσταση, ζηµιές τέ-
τοιας έντασης και έκτασης; Μπορείτε να σκεφτείτε κάποιο προ-
ηγούµενο γρήγορων αντανακλαστικών επί δικών σας ηµερών; Ο
χρόνος καταβολής των αποζηµιώσεων έχει ξεπεράσει κάθε προ-
ηγούµενο σε ταχύτητα, το δε ύψος των αποζηµιώσεων είναι το
µεγαλύτερο που έχει δοθεί ως τώρα και πολύ µεγαλύτερο των
τιµών βάσης που προβλέπει ο Κανονισµός του ΕΛΓΑ και τονίζω
ότι πρόκειται για χρήµατα που εξασφάλισε η Κυβέρνηση από τον
κρατικό προϋπολογισµό εκτός προϋπολογισµού του ΕΛΓΑ και
δεσµευόµαστε ότι, εφόσον απαιτηθεί, θα εξασφαλιστεί και επι-
πλέον χρηµατοδότηση ώστε όλοι οι παραγωγοί να λάβουν ως το
τέλος το 100% της αξίας των αποζηµιώσεων που δικαιούνται,
χωρίς καµµία περικοπή ή µείωση.

Τώρα τα περί οριζόντιας περικοπής κατά 35% που αναφέρετε
και στην ερώτησή σας προφανώς είναι µυθεύµατα στον βωµό
της ανυπόστατης προπαγάνδας. Το τελικό ποσό θα προκύψει
όταν ολοκληρωθεί η συγγραφή και καταχώρηση των οριστικών
πορισµάτων. Είναι τεχνικά αδύνατον να υπολογιστεί νωρίτερα . 

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είπατε αρκετά όµως

στην πρωτολογία, σχεδόν διπλασιάσατε τον χρόνο. 
Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν πιστεύουµε και δεν θεωρούµε ότι κινδυ-

νολογούµε. Η πιο τρανή απόδειξη είναι το γεγονός ότι οι εκπρό-
σωποι των αγροτών των παρακάρλιων στη Θεσσαλία εξέφρασαν
δυσφορία σε όλες τις πλευρές, ακόµα και στους εκπροσώπους
αυτών, για το γεγονός ότι προχθές δεν συζητήθηκε το θέµα της
Θεσσαλίας. Δεν νοµίζω ότι κινδυνολογούµε όταν µεταφέρουµε
την πραγµατικότητα. Και η πραγµατικότητα έχει να κάνει µε το
γεγονός ότι δεν γνωρίζουν ποιο είναι το τελικό ποσό αποζηµίω-
σης σε κάθε καλλιέργεια στη φυτική παραγωγή αλλά και στη
ζωική. 

Είπατε πριν «έως 30-6-2024» -το κρατώ- όσον αφορά τον
χρόνο. Όσον αφορά όµως το συνολικό ποσό, εάν κατάλαβα
καλά, είπατε «όσο πιο κοντά στην τιµή διάθεσης του προϊόντος».

Προσέξτε, η τιµή διάθεσης του προϊόντος, για παράδειγµα στο
βαµβάκι, είναι πολύ χαµηλά φέτος, 53 - 54 λεπτά. Νοµίζω αυτό
θα αδικεί τους παραγωγούς βάµβακος, το να ληφθεί δηλαδή υπ’
όψιν η τιµή διάθεσης του προϊόντος την τελευταία χρονιά. 

Το αίτηµα των παραγωγών να µάθουν ποιο είναι το συνολικό
ποσό αποζηµίωσης είναι κινδυνολογία; Το αίτηµα των παραγω-
γών κάποιοι εκ των οποίων δεν αποζηµιώθηκαν για κάποια προ-
ϊόντα, όπως είναι τα αµύγδαλα, είναι κινδυνολογία; Το αίτηµα των
παρακάρλιων; Κύριε Υπουργέ, είπατε για πορίσµατα. Το είπα και
προχθές στην Ολοµέλεια, για να καταβληθεί αποζηµίωση πρέπει
να υπάρχουν πορίσµατα. Για να υπάρχουν πορίσµατα πρέπει να
πάνε οι υπάλληλοι να κάνουν αυτοψία. Όταν τα νερά ακόµα είναι
στα εκατόν ογδόντα χιλιάδες στρέµµατα πώς θα πάνε; Άρα αυτή
η αποζηµίωση και η εκτίµηση µεταφέρεται στο απώτερο µέλλον.

Νοµίζω ότι µεταφέρουµε επακριβώς την πραγµατικότητα,
χωρίς να κινδυνολογούµε και χωρίς να λαϊκίζουµε, διότι οι αγρό-
τες και οι κτηνοτρόφοι περιµένουν απάντηση σε τρεις λέξεις: τι
θα αποζηµιωθεί -διαφυγόν κέρδος, ζώα, διαφυγόν κέρδος στα
ζώα;- πότε, -είπατε 30-6-2024- και πόσο θα είναι το συνολικό
ποσό αποζηµίωσης και στο βαµβάκι και στην ντοµάτα και στο κα-
λαµπόκι και στη ζωική παραγωγή, αλλά και στον εξοπλισµό. Διότι
οι ζηµιές οι οποίες έχουν γίνει είναι πολλαπλές. Μη στεκόµαστε
µόνο στην φυτική παραγωγή, στην απώλεια της σοδειάς για
φέτος. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ συνάδελφε, για τα παρακάρλια σάς ανέφερα πώς γί-

νεται µε τους χάρτες η συγκεκριµένη διαδικασία που ακολουθεί
ο ΕΛΓΑ. Όχι µόνο στην παρακάρλια περιοχή, αλλά παντού στην
Ελλάδα έχει µεθοδολογία. 

Συνεχίζω την απάντηση στην ερώτησή σας και συνεχίζω µε την
αποζηµίωση της ζωικής παραγωγής. Οι αποζηµιώσεις που ξεκί-
νησαν να χορηγούνται από τον ΕΛΓΑ αφορούν µόνο την απώλεια
ζωικού κεφαλαίου. Αυτό που αναφέρετε ως πρόθεση της Κυβέρ-
νησης -και απαντώ στην ερώτησή σας- για την κατάσταση του
ζωικού κεφαλαίου και των σταβλικών εγκαταστάσεων, δεν είναι
απλή πρόθεση, είναι δέσµευση η οποία υλοποιείται άµεσα. Σε
λίγες µέρες θα έχουµε από το Υπουργείο την ανακοίνωση για το
Υποµέτρο 5.2 του ΠΑΑ προϋπολογισµού 45 εκατοµµυρίων, που
θα διατεθούν για δωρεάν αντικατάσταση ζωικού κεφαλαίου και
την κατασκευή νέων σύγχρονων εγκαταστάσεων µε ενίσχυση
100% επί των τιµολογίων αγοράς. Και όπως σας είπα, θα ενερ-
γοποιηθεί άµεσα. 

Μέτρα ελήφθησαν και για την µελισσοκοµία προκειµένου να
διασφαλιστεί η οµαλή λειτουργία του Μελισσοκοµικού Προγράµ-
µατος ύψους 61 εκατοµµυρίων ευρώ για το 2023 - 2027. 

Αντίστοιχα, για την αλιεία χορηγήσαµε κρατική ενίσχυση ήσ-
σονος σηµασίας 2,6 εκατοµµύρια ευρώ, εκδώσαµε προγράµ-
µατα απόσυρσης, κατανείµαµε πλεονάζουσα αλιευτική ικανότητα
για πρώτη φορά µετά από δεκαετίες.

Επίσης φροντίσαµε και γι’ αυτούς τους αγρότες και τους κτη-
νοτρόφους που δεν είχαν υποχρέωση να ασφαλίζουν τις εκµε-
ταλλεύσεις τους στον ΕΛΓΑ -πτηνά, χοίροι, αρωµατικά φυτά- να
αποζηµιωθούν µέσω του Γεωργικού Αποθεµατικού του 2023 που
ανέρχεται στα 15,8 εκατοµµύρια ευρώ. Εκδόθηκε σχετική υπουρ-
γική απόφαση µε αριθµό 192587 τον Ιανουάριο του 2024 και απο-
ζηµιώθηκαν µέχρι 31-1-2024. 

Με τον νόµο 4797/2021 που έφερε η Νέα Δηµοκρατία θεσπί-
στηκε το πλαίσιο για να µπορούν να αποζηµιωθούν το πάγιο και
έγγειο κεφάλαιο, ο εξοπλισµός και τα αποθηκευµένα προϊόντα
µέσω κρατικής αρωγής. Ήδη έχει χορηγηθεί πρώτη αρωγή πε-
ρίπου 40 εκατοµµύρια ευρώ σε δεκαοκτώ χιλιάδες αιτήσεις και
µάλιστα το ύψος επιχορήγησης από 2.000 και 4.000, που ήταν
αρχικά, αυξήθηκε στις 5.000 - 10.000, όπως ανακοίνωσε ο Πρω-
θυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης. 

Εξασφαλίσαµε, µετά από συνεχείς παρεµβάσεις του Υπουρ-
γείου µας, ποσό 43 εκατοµµύρια ευρώ από το γεωργικό αποθε-
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µατικό του 2024, που θα διανεµηθεί άµεσα για την αντιστάθµιση
των οικονοµικών απωλειών των γεωργών που έχουν πληγεί. Οι
πληρωµές αυτές αναµένεται να ολοκληρωθούν µέχρι 31-5-2024. 

Και συνεχίζω. Ένα νέο µέτρο του ΠΑΑ θα καλύψει την απώλεια
εισοδήµατος για όσο καιρό απαιτηθεί στις παρακάρλιες περιοχές
-σας απαντώ δηλαδή- όπου πράγµατι εκατόν ογδόντα χιλιάδες
στρέµµατα καλλιεργήσιµων εκτάσεων είναι καλυµµένα µε νερό. 

Αξίζει, τέλος, να αναφερθεί ότι οι αποζηµιώσεις είναι ακατά-
σχετες, οι κτηνοτρόφοι απαλλάσσονται από τα τέλη εισφοράς
γάλακτος και κρέατος. Ο ΟΠΕΚΕΠΕ για εύλογο χρονικό διά-
στηµα θα αναστείλει τους ελέγχους στην Περιφέρεια Θεσσα-
λίας. 

Στο µέτρο του σχεδίου βελτίωσης, θα καλυφθούν στο σύνολο
οι επιλέξιµες αιτήσεις της Θεσσαλίας, µε υπερδιπλασιασµό του
προϋπολογισµού. Προκηρύσσεται ειδικά για τις πληγείσες πε-
ριοχές το πρόγραµµα µείωσης των νιτρικών στη γεωργία µε 100
εκατοµµύρια για δύο έτη διάρκεια. Θα υπάρχει επταετής ρύθ-
µιση οφειλών για το αγροτικό ρεύµα και διετής αναστολή είσπρα-
ξης οφειλών και στη συνέχεια, πενταετής ρύθµιση των οφειλών
άτοκα. Η κάλυψη των τόκων θα γίνει από το κράτος. 

Πολύ σύντοµα θα έχει η Κυβέρνηση στα χέρια της την πρό-
ταση της ολλανδικής εταιρείας για την αποκατάσταση στις πληµ-
µυρισµένες περιοχές. Πάνω σε αυτό θα στηριχθούν τα έργα και
οι παρεµβάσεις ώστε η περιοχή να µην επανέλθει απλώς στην
πρότερη κατάσταση, αλλά να θωρακιστεί απέναντι σε µελλοντικά
φαινόµενα. 

Όπως αντιλαµβάνεστε λοιπόν, οι παραγωγοί που τόσο ανελέ-
ητα ζηµιώθηκαν από την ίδια τη φύση που υπηρετούν δεν έµειναν
και δεν θα µείνουν χωρίς αποζηµίωση. Αντίθετα, έλαβαν τις πρώ-
τες αποζηµιώσεις σε χρόνο ρεκόρ και τα τελικά ποσά θα είναι τα
µεγαλύτερα που έχουν δοθεί έως τώρα. Αλλά ο δικός µας στό-
χος και η δική µας δουλειά δεν τελειώνουν εκεί. 

Εσείς µπορείτε να εξαντλείτε τα ζητούµενα σας στην άµεση
χρηµατική ενίσχυση, αλλά εµείς έχουµε ένα όραµα, να αντιστρέ-
ψουµε την κατάσταση και την καταστροφή να την κάνουµε ευ-
καιρία για ανασυγκρότηση της αγροτικής παραγωγής. 

Για την Κυβέρνηση, η αναγέννηση της Θεσσαλίας αποτελεί
ένα πάρα πολύ µεγάλο στοίχηµα που είµαστε τελικά αποφασι-
σµένοι να το κερδίσουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Προχωρούµε στη δεύτερη επίκαιρη ερώτηση η οποία είναι η

δεύτερη µε αριθµό 686/6-2-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Άµεσες
ενέργειες της Κυβέρνησης για την επίλυση του προβλήµατος εκ-
µίσθωσης ακινήτων κάτω των εκατό στρεµµάτων». 

Ορίστε, κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, ένα µείζον πρόβληµα που
απασχολεί πολλούς αγρότες και επιχειρηµατίες τόσο στην εκλο-
γική µου περιφέρεια, τη Δράµα, όσο και σε άλλες περιοχές ανά
την Ελλάδα είναι η αδυναµία εκµίσθωσης από το ελληνικό δηµό-
σιο εκτάσεων κάτω από εκατό στρέµµατα τα οποία όµως ειδικό-
τερα ανήκουν σε τµήµατα εκτάσεων µεγαλύτερα των εκατό
στρεµµάτων. 

Οι άνθρωποι αυτοί αναζητούν µάταια λύσεις στα προβλήµατά
τους, λαµβάνοντας υποσχέσεις που τελικά δεν τηρούνται. Για το
ζήτηµα αυτό έχω ήδη ασκήσει κοινοβουλευτικό έλεγχο. Στις 27
Νοεµβρίου 2023 συζητήθηκε σχετική επίκαιρη ερώτησή µου,
όµως δεν δόθηκαν από την πλευρά σας επαρκείς και ικανοποι-
ητικές απαντήσεις στα τόσα σοβαρά προβλήµατα που έθεσα. 

Πιο συγκεκριµένα, είχατε πει ότι το Υπουργείο σας ήδη επε-
ξεργαζόταν σχετική νοµοθετική ρύθµιση που θα υλοποιούσε και
θα επίσπευδε τη διαδικασία. Μάλιστα είχατε δεσµευτεί ότι στις
αρχές του 2024 επρόκειτο να λειτουργήσει σύστηµα ψηφιακής
υποβολής αιτηµάτων παραχώρησης ακινήτων, ώστε να απλοποι-

είται και να διευκολύνεται η διαδικασία για τους ενδιαφερόµε-
νους. 

Σήµερα, δυστυχώς, από το ίδιο βήµα αναγκάζοµαι µε µεγάλη
απογοήτευση να επανέλθω στο φλέγον αυτό ζήτηµα και να επι-
µείνω για τη λύση του ίδιου ακριβώς προβλήµατος, κύριε
Υπουργέ. Διαπιστώσαµε ότι καµµία πρωτοβουλία δεν έχει λάβει
το Υπουργείο σας, καµµία λύση δεν έχουν δει οι αγρότες και οι
ιδιώτες επενδυτές στο πρόβληµά τους και καµµία δέσµευση από
αυτά που εξαγγείλατε δεν έχει τηρηθεί.

Αναγκάζοµαι, λοιπόν, να σας καλέσω για άλλη µια φορά, προ-
κειµένου να απαντήσετε, κύριε Υπουργέ, πώς σκοπεύετε και
πότε να προβείτε στη νοµοθετική πρωτοβουλία για την επίλυση
του προβλήµατος. 

Οι αγρότες σήµερα βρίσκονται στους δρόµους για τα δίκαια
αιτήµατά τους και σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία, κύριε Υπουργέ,
οφείλουµε να τους δώσουµε επαρκείς απαντήσεις. Η πολιτεία
οφείλει να τηρεί τις δεσµεύσεις της και να κάνει αυτό που πρέπει
µε άµεσο και αποτελεσµατικό τρόπο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ, για την πρωτολογία σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, οµολογώ ότι µε εντυπωσιάζει λίγο που

επανέρχεστε στην ίδια ερώτηση, κατηγορώντας µας για µια
ακόµη φορά προφανώς για αδιαφορία στο θέµα της διευθέτησης
του συγκεκριµένου ζητήµατος. Και το λέω αυτό για δύο λόγους. 

Κατ’ αρχάς, γιατί επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ δεν
έγινε καµµία ουσιαστική προσπάθεια πραγµατικής διευθέτησης
του πολύπλευρου θέµατος της ακίνητης περιουσίας του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Τόσο το ΠΑΣΟΚ όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ
µάλλον σε ατυχείς κινήσεις εντυπωσιασµού περιορίστηκαν, αν
δούµε την «ΑΓΡΟΓΗ», η οποία έκλεισε χωρίς να επιτελέσει ου-
σιαστικά τον ρόλο της, όπως και ο Οργανισµός Διαχείρισης Ακι-
νήτων, Γαιών και Εξοπλισµού του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος δεν
λειτούργησε ποτέ στην πράξη. 

Οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας αντίθετα κάνουν µια
σοβαρή, σχεδιασµένη και συντονισµένη προσπάθεια να βάλουν
µια τάξη, µια ολιστική προσέγγιση, να δοµήσουν ένα σύστηµα
καταγραφής, ελέγχου και διαχείρισης περιουσίας του Υπουρ-
γείου µας, µιας περιουσίας του ελληνικού δηµοσίου δηλαδή,
σύγχρονο, ευέλικτο, αξιόπιστο, αποτελεσµατικό και απόλυτα δια-
φανές. 

Μπορεί να κρίνετε ότι οι ρυθµοί δεν είναι οι βέλτιστοι και οι
επιθυµητοί και εµείς θα θέλαµε να είναι ταχύτεροι, ωστόσο η δια-
χείριση ακίνητης περιουσίας είναι αρκετά περίπλοκη και ενέχει
µεταρρύθµιση νοµοθετική και εκσυγχρονισµό των διαδικασιών,
συντονισµό περισσότερων υπουργείων και, κυρίως, απαιτεί από-
λυτη νοµική συνέπεια, αξιοπιστία, διαφάνεια και σεβασµό στην
περιουσία των Ελλήνων πολιτών. Γιατί αυτό είναι δηµόσια περι-
ουσία. Αλλά και στις επόµενες γενιές αγροτών, που µε αυτή τη
γη θα κάνουν πραγµατικότητα τις ιδέες τους. 

Με τη συνεργασία των υπηρεσιακών, των πολιτικών παραγόν-
των του Υπουργείου µας, εντοπίστηκαν και εντοπίζονται τα ση-
µεία που χρήζουν αναµόρφωσης, τόσο στην ίδια τη νοµοθεσία
όσο και στην εφαρµογή τους, ώστε να ανασχεδιαστεί, πάντοτε
µε άξονα τη νοµιµότητα, τη δικαιοσύνη και την ωφέλεια των πο-
λιτών. Αυτή -το αντιλαµβάνεστε, υποθέτω- δεν είναι µια διαδικα-
σία γρήγορη και εύκολη, γιατί υπάρχει ένα νοµικό πλαίσιο αρκετά
πολύπλοκο και κάθε κίνηση που αφορά σε δηµόσια περιουσία
θέλει χρόνο και προσοχή και πρέπει να διασφαλίζει απόλυτα τη
νοµιµότητα, την αξιοκρατία, αλλά και την αποτελεσµατικότητα. 

Έχουµε, λοιπόν, εντοπίσει και βρισκόµαστε στο στάδιο επε-
ξεργασίας τους όλα τα σηµεία της διαδικασίας που είχαν νοµικό
κενό είτε χρειάζονταν εκσυγχρονισµό. Και όλα αυτά θα αντιµε-
τωπιστούν µε µια συνολική προσέγγιση, µε νοµοσχέδιο που θα
κατατεθεί στο επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Στη δευτερολογία µου θα είµαι πιο συγκεκριµένος και θα πά-
ρετε και όλες τις απαντήσεις που πρέπει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.
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Ορίστε, κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά εντυπωσιάζοµαι από τις απαντή-
σεις σας. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως κάνει συ-
νήθως, µένει στο 41%. Εσείς το πάτε ένα βήµα παραπάνω, απ’
ό,τι καταλαβαίνω, και πάτε στο 2012, που κυβέρνησε το ΠΑΣΟΚ.
Σήµερα, κύριε Υπουργέ, είναι 2024 και κυβερνάει η Νέα Δηµο-
κρατία, όχι έναν χρόνο, πέντε χρόνια.

Έχουµε και λέµε: «Δράµα, 7-8-2023, Έγκριση για τµηµατική
παραχώρηση χρήσης ακινήτου αγροκτήµατος Κάτω Νευροκο-
πίου ΠΕ Δράµας», αίτηση της Περιφέρειας του Τµήµατος Αγρο-
τικής Ανάπτυξης προς το Υπουργείο. Συνεχίζει στο τέλος και
λέει: «Συγκεκριµένα, πρόκειται για τµήµα έκτασης έξι χιλιάδων
τετρακοσίων τετραγωνικών µέτρων από τον αριθµό 103 τεµάχιο
συνολικού εµβαδού 4.104,687 τετραγωνικά µέτρα αναδασµού
έτους 1954, το οποίο βρίσκεται στον ανώτερο αγρόκτηµα του
Δήµου Κάτω Νευροκοπίου µε σκοπό τη γεωργική χρήση, κατα-
σκευή αγροτικής αποθήκης» από τον Μπιζώγια Ευάγγελο του
Ιωάννη, ετών τριάντα πέντε. Ένας άνθρωπος που θέλει να µείνει
στο Νευροκόπι και να επενδύσει. Ηµεροµηνία 7-8-2023.

Ζητάει το Υπουργείο σας από την αρµόδια υπηρεσία του
Νοµού Δράµας να καταθέσει -και, αν θέλετε, το καταθέτω στα
Πρακτικά- την απάντηση έτοιµη για να υπογράψετε, κύριε
Υπουργέ. Μάλλον εσείς τους είπατε να το ετοιµάσουν. Σήµερα
είναι Φεβρουάριος του 2024 και αυτός ο άνθρωπος δεν µπορεί
να επενδύσει στον τόπο του. Δράµα, 15-11-2023, ακριβώς το ίδιο
για θερµοκήπια, ξανά το ίδιο. Δεν απαντάει το Υπουργείο σας. 

Η ερώτησή µου, κύριε Υπουργέ, είναι τα φωτοβολταϊκά γιατί
αδειοδοτούνται. Στα φωτοβολταϊκά πραγµατικά γιατί δίνετε
άµεση λύση; Θα υπάρχουν θέσεις εργασίας; Θα µείνει κανένας
από αυτούς στον τόπο του; Αυτό το παιδί προσπαθεί να ζήσει
στο ακριτικό Νευροκόπι την οικογένειά του. Θέλει να επενδύσει
και εσείς µας κοροϊδεύετε. 

Συγγνώµη, εσείς µας παίζετε, εµείς κάνουµε µια αξιόπιστη αν-
τιπολίτευση.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Θα σας απαντήσω πόσο αξιόπιστη αντιπο-
λίτευση κάνετε και πόσο βοηθάτε τους ανθρώπους, τους
οποίους µας υποστηρίζετε τώρα. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ο κ. Αυγενάκης…
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Σας παρακαλώ πολύ, ακούστε. Και θα σας
πω ακριβώς εδώ και θα αξιολογηθεί η αντιπολιτευτική σας θέση
από αυτό που θα σας πω σε λίγο. 

Πράγµατι µεταξύ των προβληµατικών σηµείων που θα αντιµε-
τωπίσει το παραπάνω νοµοσχέδιο, είναι το ζήτηµα παραχώρησης
ακινήτων µικρότερων των εκατό στρεµµάτων, τα οποία ανήκουν
σε τεµάχια µεγαλύτερα των εκατό στρεµµάτων, δηλαδή τµηµα-
τική παραχώρηση.

Μετά τη διαπίστωση ασάφειας του νόµου ως προς την αρµο-
διότητα, ήταν επιβεβληµένο το πάγωµα της διαδικασίας. Με νο-
µοθετική ρύθµιση της Νέας Δηµοκρατίας του 2023 επανεκκίνησε
η διαδικασία. Ως αποτέλεσµα της προηγηθείσας αναστολής,
συσσωρεύθηκε µεγάλος όγκος αιτηµάτων τµηµατικής παραχώ-
ρησης, πέραν όλων των υπολοίπων που διαχειρίζεται η υπηρεσία
από όλες τις περιφέρειες της χώρας, τα οποία εξετάζονται µε
µέγιστο δυνατό ρυθµό, δεδοµένου ότι απαιτείται αντικειµενικός
και ενδελεχής έλεγχος. 

Αναφέρατε στην ερώτησή σας για τη σιωπηρή αίτηση εντός
τριάντα ηµερών, αλλά ότι δεν ισχύει στο υφιστάµενο πλαίσιο,
άρα, λοιπόν, δεν µπορεί αυτό να εφαρµοστεί. Είναι µια επιλογή,
µια σκέψη που θα διευκόλυνε, θα επιτάχυνε τη διαδικασία και
αξιολογείται από το Υπουργείο µας και εξετάζεται αν θα συµπε-
ριληφθεί στο προαναφερθέν νοµοσχέδιο που θα κατατεθεί στο
επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Βελτίωση όµως επιδέχονται και κάποια στάδια της διαδικασίας

εφαρµογής του πλαισίου. Εκµεταλλευόµενοι όλα τα ψηφιακά ερ-
γαλεία που είναι πλέον στη διάθεσή µας, οι βελτιώσεις αυτές σε
συνδυασµό µε το νοµοθετικό εξορθολογισµό θα αλλάξουν κατά
πολύ το τοπίο, θα ελαχιστοποιήσουν το διοικητικό κόστος και θα
µεγιστοποιήσουν τη διαφάνεια και την ταχύτητα. Στο πλαίσιο
αυτό, λοιπόν, είχα δεσµευτεί κατά την προηγούµενη συζήτησή
µας εδώ, τέλος Νοεµβρίου, για τη δηµιουργία µιας πλατφόρµας
ψηφιακής υποβολής αιτηµάτων παραχώρησης του ΥΠΑΑΤ που
θα απλοποιεί τη διαδικασία, θα διευκολύνει τον αιτούντα, θα απο-
συµφορίζει την υπηρεσία και θα συντοµεύσει κατά πολύ το συ-
νολικό απαιτούµενο χρόνο από την αίτηση και έως την έκδοση
απόφασης. Και αυτή η πλατφόρµα έχει υλοποιηθεί. Είναι µια
πραγµατικότητα. Περιλήφθηκε σχετική διάταξη στο σχέδιο
νόµου που ψηφίστηκε 13-2-2024, που την καθιστά υποχρεωτική
από 1ης-1-2024. Είναι το άρθρο 44 του νοµοσχεδίου. Εποµένως
µία από τις δεσµεύσεις που είχαµε τον Νοέµβριο έχει ήδη υλο-
ποιηθεί και προφανώς θα υλοποιηθούν και οι υπόλοιπες σε ένα
µεγαλύτερο νοµοσχέδιο. 

Όµως, ξέρετε κάτι, κύριε συνάδελφε; Τη διάταξη του νοµο-
σχεδίου για την οποία µας εγκαλείται ότι πάµε αργά, δεν την ψη-
φίσατε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Την ψηφίσαµε.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κι αυτός είναι ο δεύτερος λόγος για τον
οποίο µε εντυπωσίασε η κατάθεση της ερώτησης από µέρους
σας. Δεν την ψήφισε σχεδόν το σύνολο της Αντιπολίτευσης και
µας υποβάλετε µια ερώτηση που µας κατηγορείτε για ασυνέπεια. 

Για να καταλήξουµε, εµείς έχουµε θέσει ένα πλαίσιο µεταρ-
ρύθµισης, ψηφιοποίησης και απλοποίησης που θα συµβάλλει στη
δηµιουργία υπεραξίας της γης και µεθοδικά, βήµα-βήµα, το υλο-
ποιούµε. Διότι ό,τι ανακοινώνουµε το κάνουµε πράξη και αυτό το
αποδεικνύουµε καθηµερινά. Αν θέλετε να βοηθήσετε τους συµ-
πολίτες µας, κάντε προτάσεις, αλλά τουλάχιστον ψηφίστε τα αυ-
τονόητα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Προχωράµε στην τέταρτη µε αριθµό 714/12-2-2024 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Ανδρέα
Πουλά προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Χωρίς νερό οι αγρότες της Αργολίδας λόγω διακοπής
της ηλεκτροδότησης του κεντρικού αντλιοστασίου του Αναβάλου
από τον ΔΕΔΔΗΕ».

Κύριε Πουλά, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, καλη-

µέρα.
Κύριε Υπουργέ, ο ΔΕΔΔΗΕ στις 26 Ιανουαρίου του 2024 προ-

χώρησε σε διακοπή της ηλεκτροδότησης στο κεντρικό αντλιο-
στάσιο του Αναβάλου λόγω συσσωρευµένων χρεών του ΓΟΕΒ
αλλά και των ΤΟΕΒ, έργου τα τελευταία δεκατέσσερα χρόνια. 

Οι αγρότες αναγκάστηκαν να προσφύγουν σε ασφαλιστικά
µέτρα, για να επανέλθει η ηλεκτροδότηση και να σώσουν την πα-
ραγωγή τους. Ο λόγος, λοιπόν, των συσσωρευµένων χρεών είναι
η υπέρµετρη αύξηση του κόστους ενέργειας τα τελευταία χρό-
νια, αλλά και η έλλειψη διοίκησης στο ΓΟΕΒ που είχε σαν απο-
τέλεσµα να µη γίνεται η αναπροσαρµογή των χρεώσεων στους
ΤΟΕΒ. 

Τη συγκεκριµένη κατάσταση τη γνωρίζετε. Τη γνωρίζετε γιατί
και ερωτήσεις έχουν υπάρξει από τη µεριά µας, αλλά είναι και
µια κατάσταση την οποία βιώνουν όλα τα ΓΟΕΒ σε όλη τη χώρα.
Επιπλέον, ο ΓΟΕΒ και οι ΤΟΕΒ πριν έναν µήνα ήρθαν αντιµέτωποι
και µε ένα νέο χαράτσι, ένα νέο χαράτσι ύψους 800.000 ευρώ
για το κεντρικό αντλιοστάσιο, 363.000 για το αντλιοστάσιο του
ΤΟΕΒ στην περιοχή Άριας και 61.000 στο αντλιοστάσιο της Νέας
Τίρυνθας. Τι είναι αυτά τα ποσά; Τα ποσά αυτά είναι λόγω υπέρ-
βασης του πλαφόν επιδότησης κατά τους µήνες Φεβρουάριο του
2022 έως Οκτώβριο του 2023 και προέκυψε µε την ΚΥΑ που
βγήκε στα τέλη του 2023. Γι’ αυτό δεν υπήρξε προειδοποίηση
προς τους καταναλωτές, για να ξέρουν οι άνθρωποι τι θα συµβεί.
Δηλαδή φαίνεται ότι από τη µια µεριά δίνεται κρατική επιδότηση,
αλλά από την άλλη µεριά τα παίρνουν πίσω. Ειδικά οι αγρότες
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της περιοχής των Ιρίων αυτή την εποχή, οι οποίοι είναι άνθρωποι
οι οποίοι καλλιεργούν λαχανικά και χρειάζονται το νερό και πέρα
από αυτό δεσµεύονται και µε συµβόλαια µε διάφορες εταιρείες
που έχουν κάνει, αυτοί χρειάζονται νερό. 

Εάν, λοιπόν, σταµατήσει το νερό και αν η κατάσταση που επι-
κρατεί αυτή τη στιγµή στην Αργολίδα, όσον αφορά τον Ανάβαλο
και όσον αφορά το αντλιοστάσιο και τα υπόλοιπα χρέη που αντι-
µετωπίζουν, να ξέρετε ότι θα είναι µεγάλη η καταστροφή. Μπορεί
οι αγρότες µας να µη βγήκαν στους δρόµους στην Αργολίδα,
αλλά αυτό δεν το αποκλείω να συµβεί το επόµενο χρονικό διά-
στηµα. 

Θέλω να µου απαντήσετε πώς σκοπεύετε να ρυθµίσετε όλα
αυτά που σας ανέφερα και πώς θα λύσουµε το πρόβληµα των
συσσωρευµένων χρεών του ΓΟΕΒ αλλά και των ΤΟΕΒ της Αργο-
λίδας. 

Ευχαριστώ πολύ 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, απευθύνοντας τη συγκεκριµένη ερώτηση

στο Υπουργείο µας, αναφέρετε ότι επί τεσσεράµισι χρόνια, η Κυ-
βέρνηση δεν έπραξε τίποτα και συµπεραίνω ότι προσάπτετε στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ολιγωρία για τα
διοικητικά και οικονοµικά προβλήµατα του ΓΟΕΒ και των ΤΟΕΒ
Αργολίδας. Κατ’ επέκταση µας κατηγορείτε για αδιαφορία για
την τύχη της αγροτικής παραγωγής, τουλάχιστον στο βαθµό που
αυτό εξαρτάται από τις αρδευτικές υποδοµές. 

Στο σηµείο αυτό, λοιπόν, να δούµε τη θέση του Υπουργείου
µας γενικότερα και ειδικότερα. Αποτελεί διαχρονική στρατηγική
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης η αειφόρος και οικονο-
µική, αποτελεσµατική χρήση των φυσικών πόρων, πολλώ δε µάλ-
λον εν µέσω κλιµατικής αλλαγής. Γι’ αυτό και για τις δικές µας
Κυβερνήσεις, η βελτιστοποίηση του υφιστάµενου υδατικού απο-
θέµατος στον γεωργικό τοµέα είναι στρατηγικός στόχος απα-
ρέγκλιτος, στόχος που άλλωστε ευθυγραµµίζεται απόλυτα µε
την κοινή ευρωπαϊκή πολιτική, στην οποία η αποδοτικότερη δια-
χείριση των υδάτων αποτελεί βασική προτεραιότητα. 

Υλοποιώντας τη στρατηγική αυτή, χρηµατοδοτούµε εγγειοβελ-
τιωτικά έργα για τον εκσυγχρονισµό των υφιστάµενων αρδευτι-
κών έργων και την ταµίευση χειµερινών απορροών, για τη χρήση
τους στη θερινή περίοδο. Στο πλαίσιο αυτό σχεδιάζουµε και υλο-
ποιούµε έργα, αξιοποιώντας όλα τα διαθέσιµα χρηµατοδοτικά
εργαλεία.

Ενδεικτικά αναφέρω τη Δράση 4.3.1.: Υποδοµές Εγγείων Βελ-
τιώσεων του ΠΑΑ 14 - 20 που µε συνολική χρηµατοδότηση δη-
µόσια δαπάνη 350 εκατοµµύρια ευρώ, έχουν ενταχθεί και
υλοποιούνται διακόσια πενήντα έργα προϋπολογισµού µικρότε-
ρου των 2,2 εκατοµµυρίων ευρώ, µε συνολική συγχρηµατοδο-
τούµενη δηµόσια δαπάνη 124 εκατοµµύρια ευρώ. Εκδόθηκε τον
Ιανουάριο του 2014 νέα πρόσκληση για έργα προϋπολογισµού
µεγαλύτερα των 2,2 εκατοµµυρίων ευρώ.

Το ταµειακό πρόγραµµα ανάπτυξης του ΥΠΑΑΤ για το 2021 -
2025 στο πλαίσιο του οποίου κατασκευάζονται ή που έχουν προ-
γραµµατιστεί για κατασκευή έργα περίπου 18 εκατοµµυρίων
ευρώ σε διάφορες περιοχές της Ελλάδος. Τις µελέτες που ετοι-
µάζονται για νέα έργα που θα χρηµατοδοτηθούν από το νέο ΠΑΑ
2023-2027, το «Ύδωρ 2.0» το µεγαλύτερο πρόγραµµα αρδευτι-
κών έργων των τελευταίων πενήντα ετών, µε έργα που θα πραγ-
µατοποιηθούν µέσω ΣΔΙΤ χρηµατοδότησης από το Ταµείο
Ανάκαµψης και το ΠΔΕ, µεταρρύθµιση που επιδιώκει τον ενιαίο
και συνεκτικό προγραµµατισµό υλοποίησης αρδευτικών έργων
στην Ελλάδα. Έξι έργα από αυτά έχουν ενταχθεί στο Ταµείο Ανά-
καµψης, από το «Ύδωρ 2.0», το οποίο θα τα χρηµατοδοτήσει µε
192 εκατοµµύρια ευρώ.

Και εδώ τελειώνει ο ρόλος του δικού µας Υπουργείου στον
προγραµµατισµό, τον σχεδιασµό και την κατασκευή. Γιατί µε
βάση το ν.4456/2017, τα κατασκευασµένα έργα µεταβιβάζονται
για διοίκηση, λειτουργία και συντήρηση σε φορείς του ΟΕΒ και
στην περίπτωση που τα έργα αυτά δεν έχουν µεταβιβαστεί σε
Οργανισµούς Εγγείων Βελτιώσεων, ως τη µεταβίβασή τους οι

παραπάνω αρµοδιότητες ασκούνται από την οικεία περιφέρεια.
Οι δαπάνες διοίκησης, λειτουργίας, συντήρησης καλύπτονται

ανταποδοτικά από τις εισφορές των µελών τους. Σε αυτές συµ-
περιλαµβάνονται και οι οφειλές προς τη ΔΕΗ. Σε ό,τι αφορά δε
τον ορισµό του διοικητικού συµβουλίου, τα µη αιρετά µέλη ορί-
ζονται µε απόφαση της αποκεντρωµένης διοίκησης. Εποµένως
δεν είναι αρµοδιότητα και ευθύνη του Υπουργείου µας η έλλειψη
διοίκησης στο συγκεκριµένο ΟΕΒ, ο οποίος ελέγχεται και επο-
πτεύεται από την Περιφέρεια Πελοποννήσου ούτε η ρύθµιση των
οφειλών προς τη ΔΕΗ ούτε η αποκατάσταση της ηλεκτροδότη-
σης και εν γένει η τιµολογιακή πολιτική της ΔΕΗ.

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ πολύ.
Ορίστε, κύριε Πουλά, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν είναι δυνατόν να έρ-

χεστε στη Βουλή και να απαντάτε σε µια ερώτηση ότι δεν έχετε
την αρµοδιότητα και από εκεί και πέρα, βρείτε λύσεις µόνοι σας.

Να σας πω την καθαρή αλήθεια, έχω στα χέρια µου την επι-
στολή παραίτησης του προέδρου και του αναπληρωτή προέδρου
και πρέπει να δείτε µέσα το τι περιγράφουν αυτοί οι άνθρωποι.

Και τι θα γίνει, δηλαδή, εφόσον το Υπουργείο δηλώνει αναρ-
µόδιο; Από την άλλη µεριά, έχουµε µια περιφερειακή αρχή η
οποία δεν ασχολείται µε το θέµα. Γνωρίζουν το θέµα εδώ και
τόσα χρόνια και δεν έχουν κάνει κάτι. Δηλαδή, δεν µπορεί να συ-
νεχιστεί αυτό το γαϊτανάκι.

Σίγουρα, θα πρέπει εσείς, ως εποπτεύον Υπουργείο, να δώ-
σετε λύσεις. Και να σας πω το εξής: Τα µεγάλα προβλήµατα στην
Αργολίδα δεν είναι µόνον αυτά που έχουν ο ΓΟΕΒ και ο ΤΟΕΒ.
Είναι το θέµα ότι υπάρχει ένα κεντρικό αντλιοστάσιο, το οποίο
αυτή τη στιγµή είναι σε τέτοια δεινή κατάσταση, δουλεύει µισή
αντλία από τις πέντε. Οι άνθρωποι φωνάζουν. Λένε καθηµερινά:
Το µεγάλο µας πρόβληµα είναι ότι µπορεί να µείνουµε από νερό
και το δεύτερο σπουδαίο είναι ότι ποιοτικά αυτό το νερό είναι
υφάλµυρο. Είναι υφάλµυρο και δεν κάνουν κάτι για να βελτιώ-
σουν τις συνθήκες. Δεν µπορεί να συνεχίζεται αυτή η κατάσταση.
Δεν υπάρχει ούτε Περιφέρεια ούτε Υπουργείο.

Αυτά παλιότερα ήταν στην Ειδική Γραµµατεία του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης. Τώρα έφυγαν, πετάµε τη µπάλα αλλού και
τελειώνουµε. Δεν είναι έτσι, όµως. Αύριο οι αγρότες από εσάς
θα τους ζητήσουν ευθύνες, γιατί οι περιφερειακές εκλογές τε-
λείωσαν. Έχουµε πέντε χρόνια µπροστά µας. Σε εσάς θα έρθουν,
σε εσάς θα λένε τον πόνο τους, ότι αυτή τη στιγµή έχουν τόσα
πολλά χρέη και δεν µπορούν να ξεπληρώσουν και δεν µπορούν
να παραγάγουν.

Τι θα γίνει αύριο; Υπάρχουν καλλιέργειες κάτω που περιµέ-
νουν. Μετά από δυο µήνες θα ξεκινήσει η αρδευτική περίοδος.
Τι θα γίνει; Δεν µπορεί να το ακούτε και να µη δίνετε λύση. Πρέ-
πει να εστιάσετε, γιατί το πρόβληµα της Αργολίδας είναι ένα και
µοναδικό: Ο Ανάβαλος. Ο Ανάβαλος είναι η πηγή ζωής για την
Αργολίδα και δεν µπορεί να αφήνουµε το έργο και να µου αρα-
διάζετε το «Ύδωρ 2.0» από το Ταµείο Ανάκαµψης, από το ΕΣΠΑ.

Πού είναι αυτά τα πράγµατα; Γιατί δεν υλοποιούνται τα συγ-
κεκριµένα έργα, που έχουν µείνει ηµιτελή ακόµη; Έχουµε εργο-
λαβία από το 2008 και δεν έχει τελειώσει ακόµα! Έχουµε ακόµα
περιοχές, όπως είναι ο πρώην Δήµος Μυκηνών, περιοχή Φιχτίων,
Κουτσοποδίου, Μπόρσα, Μοναστηράκι και δεν έχουν κάνει τί-
ποτα. Η Ερµιονίδα διψάει!

Επιτέλους, δώστε µια λύση. Πείτε ότι «θα κάνουµε αυτό, θα
κάνουµε εκείνο», να τελειώνει η ιστορία. Αυτοί οι άνθρωποι έχουν
πρόβληµα, δεν θα µπορούν αύριο να καλλιεργήσουν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Θα αναλύσω συγκεκριµένα το πρόβληµα και
θα σας πω τι έχουµε κάνει για αυτό ακριβώς το θέµα του ΓΟΕΒ
και του ΤΟΕΒ, µε τις ρυθµίσεις στο ηλεκτρικό ρεύµα.

Λοιπόν, σύµφωνα µε την ενηµέρωση που λάβαµε από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ο ΔΕΔΔΗΕ, βάσει της
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ισχύουσας νοµοθεσίας, οφείλει να προβεί σε διακοπή ηλεκτρο-
δότησης, όταν ζητηθεί από τον προµηθευτή, λόγω παραβίασης
των όρων της σύµβασης από τον πελάτη και ιδίως, όταν αυτά
αναφέρονται σε οικονοµικές υποχρεώσεις.

Στη συγκεκριµένη παροχή ρεύµατος, ο προµηθευτής, η ΔΕΗ,
υπέβαλε αίτηµα διακοπής στις 8-12-2023. Με επιστολή της ίδιας
µέρας ο ΔΕΔΔΗΕ ενηµέρωσε τον χρήστη για να προβεί στις απα-
ραίτητες ενέργειες και µπορούσε να κάνει αρκετά µέσα σε
τριάντα µέρες, προκειµένου να αποφύγει τη διακοπή ηλεκτρο-
δότησης.

Δεδοµένου ότι ο χρήστης δεν προέβη σε καµµία ενέργεια, ο
ΔΕΔΔΗΕ προχώρησε στην εκτέλεση εντολής του προµηθευτή,
µε διακοπή της επίµαχης παροχής την 25-1-2024. Στις 29-1-2024
κατέθεσε στο Μονοµελές Πρωτοδικείο Ναυπλίου αίτηµα λήψης
ασφαλιστικών µέτρων το ΤΟΕΒ Ιρίων κατά της ΔΕΗ και ΔΕΔΔΗΕ,
µε αίτηµα την ενεργοποίηση του µετρητή αντλιοστασίου και την
προσωρινή αναστολή για διάστηµα οκτώ µηνών της δυνατότητας
διακοπής της ηλεκτροδότησης.

Στις 29-1-2024, το αίτηµα συζητήθηκε στο Πρωτοδικείο Ναυ-
πλίου και το δικαστήριο διέταξε µε προσωρινή διαταγή την ενερ-
γοποίηση και την προσωρινή αναστολή του δικαιώµατος
διακοπής µέχρι τη συζήτηση της αίτησης, η οποία ορίστηκε για
τις 23 Απριλίου του 2024.

Σε εφαρµογή των παραπάνω ο ΔΕΔΔΗΕ προχώρησε στην επα-
νηλεκτροδότηση. Σηµειώνω εδώ ότι τον κώδικα προµήθειας ηλε-
κτρικής ενέργειας και από την πλευρά της, προβλέπεται η
εξόφληση του λογαριασµού σε δόσεις, ειδικά για πελάτες οι
οποίοι αντιµετωπίζουν δυσχέρεια ή αδυναµία αποπληρωµής των
λογαριασµών.

Προβλέπεται, επιπλέον, δυνατότητα ρύθµισης και εξόφλησης
λογαριασµών. Μετά από αυτό, σας περιέγραψα ακριβώς τι έχει
συµβεί εκεί, στη µεγάλη εικόνα.

Οι Κυβερνήσεις µας, µε τα ανακλαστικά που πάντοτε επιδει-
κνύουν στα προβλήµατα της κοινωνίας και προκειµένου να βοη-
θήσουν τους αγρότες, αλλά και τους φορείς να αντεπεξέλθουν
στην αύξηση του ενεργειακού κόστους, έχουν προβεί σε µια
σειρά πρωτοβουλιών για την ελάφρυνσή τους, πρωτοβουλίες
που είχαν ως αποτέλεσµα την απορρόφηση στο 80% µε 90% της
αύξησης του ηλεκτρικού ρεύµατος λόγω ενεργειακής κρίσης.

Με τον ν.4839/2021, ήµασταν η πρώτη χώρα που σύστησε το
Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης για επιδότηση τιµολογιακής κα-
τανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας. Στους δικαιούχους επιδότη-
σης, µε την ΚΥΑ των Υπουργείων Περιβάλλοντος και Αγροτικής
Ανάπτυξης συµπεριελήφθησαν και οι καταναλωτές µε παροχές
αγροτικής χρήσης, οι οποίοι έτυχαν επιδότησης για διάφορες
περιόδους χρήσης.

Επίσης µε τη ΥΑ του 2019 καθορίστηκε ειδικό τέλος µείωσης
Εκποµπών ρύπων για τις παροχές αγροτικής χρήσης. Με από-
φαση της ΡΑΕ του 2022, τα τιµολόγια αγροτικού ρεύµατος συ-
νεχίζουν να απαλλάσσονται από τις χρήσεις του συστήµατος
µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας και τη χρήση του δικτύου δια-
νοµής ηλεκτρικής ενέργειας. Η ηλεκτρική ενέργεια που προορί-
ζεται για γεωργική χρήση απαλλάσσεται από την επιβολή ειδικού
φόρου κατανάλωσης. Οι µοναδιαίες χρεώσεις υπηρεσίας κοινής
ωφέλειας και οι καταναλωτές αγροτικής χρήσης, µέσης και χα-
µηλής τάσης, είναι χαµηλότερες σε σχέση µε τις αντίστοιχες χρε-
ώσεις των γενικών τιµολογίων.

Και τέλος -και εδώ είναι η απάντηση σε αυτό που θέλετε- είναι
οι πρόσφατες εξαγγελίες του Πρωθυπουργού για µείωση στο
αγροτικό ρεύµα, επέκταση του µέτρου επιστροφής ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο, ρύθµιση των χρεών προς
τη ΔΕΗ προς τους ΤΟΕΒ και τους ΓΟΕΒ -εποµένως ρυθµίζονται
τα χρέη τους- προϋπολογισµός 87 εκατοµµύρια, µακροχρόνια
µη µείωση του κόστους ηλεκτρικού ρεύµατος τουλάχιστον κατά
30% σε µια δεκαετία σε αγρότες συνεταιριστικών σχηµάτων σε
πλαίσιο συµβολαιακής γεωργίας, Πρόγραµµα «Φωτοβολταϊκά
στο Χωράφι» για µεµονωµένους αγρότες, προϋπολογισµός 30
εκατοµµύρια ευρώ. Σε αυτά θα πρέπει να συµπεριλάβετε το φθη-
νότερο ρεύµα για τους αγρότες για τα επόµενα δύο συν οκτώ
χρόνια και το πρόγραµµα τιµολόγησης ξεκινά την 1η Απριλίου µε
περίπου 9,3 λεπτά την KWh.

Επαναλαµβάνω πάλι, ρύθµιση των χρεών προς τη ΔΕΗ για
τους ΤΟΕΒ και τους ΓΟΕΒ, 87 εκατοµµύρια ευρώ και µακροπρό-
θεσµη µείωση του κόστους ηλεκτρικού ρεύµατος τουλάχιστον
κατά 30%. Και το τελευταίο και σηµαντικότερο, Πρόγραµµα
«ΑΠΟΛΛΩΝ», που αφορά σε µειωµένα ενεργειακά κόστη άρδευ-
σης κατά 50% για τα µέλη όλων των ΓΟΕΒ, των ΤΟΕΒ από το
2025 και µετά.

Εν κατακλείδι, παρ’ όλο ότι δεν είµαστε το αρµόδιο Υπουργείο
για τη διακοπή της ηλεκτροδότησης του αντλιοστασίου Αναβά-
λου, πιστεύω ότι σας έδωσα µια ξεκάθαρη εικόνα για το τι έχει
συµβεί και τι µέτρα έχει λάβει η Κυβέρνηση, για να αντιµετωπίσει
τα συνολικά προβλήµατα του υψηλού κόστους ενέργειας. Οι
πρωτοβουλίες που έχει πάρει η Κυβέρνηση ίσως είναι και οι µο-
ναδικές που έχουν γίνει στην Ευρωπαϊκή Ένωση και πραγµατικά,
αντιµετωπίζουν το πρόβληµα της ηλεκτρικής ενέργειας.

Έτσι, λοιπόν, οι αγρότες, µεµονωµένοι, ενταγµένοι σε σχή-
µατα -γεωργικούς συνεταιρισµούς ή οµάδες παραγωγών ή σε
ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ- θα έχουν πραγµατικά µικρό κόστος ηλεκτρικού
ρεύµατος, για να αντιµετωπίσουν τα ζητήµατα άρδευσης στην
αγροτική παραγωγή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Δράµας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Είναι εδώ και ο Βουλευτής του νοµού σας, ο κ. Νικολαΐδης, ο
οποίος σας χειροκρότησε.

Σας εξήγησαν, βέβαια, αλλά να εξηγήσω και εγώ ότι σήµερα
παρακολουθείτε µια ειδική διαδικασία που γίνεται στη Βουλή,
που ονοµάζεται κοινοβουλευτικός έλεγχος, γι’ αυτό και δεν βλέ-
πετε τα έδρανα γεµάτα. Ένας Βουλευτής ρωτάει, όπως, παρα-
δείγµατος χάριν, πριν λίγο ο δικός σας Βουλευτής, για θέµα της
περιοχής του και ένας Υπουργός απαντάει.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, µάλιστα, είναι παρούσα η Υφυ-
πουργός Παιδείας, η δική σας Υπουργός, η οποία θα απαντήσει
επόµενα σε µια Βουλευτή από το ελληνικό Κοινοβούλιο, από τον
Νοµό Ιωαννίνων, την κ. Τζούφη.

Αυτά ήθελα να πω για να καταλαβαίνετε πού βρίσκεστε, γιατί
θα είχατε περιέργεια γιατί είναι τόσο λίγοι οι Βουλευτές. Η δια-
δικασία είναι ένας Βουλευτής ρωτάει και ένας Υπουργός απαν-
τάει και αυτό µεταδίδεται και από την τηλεόραση, αλλά και ο
αρµόδιος Βουλευτής ενηµερώνει τον λαό του για αυτά που
έλαβε ως απάντηση.

Θα συζητηθεί, τώρα, η τέταρτη µε αριθµό 684/5-2-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Ιωαννίνων της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Μερόπης Τζούφη
προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Να µην υποβαθµιστούν τα σχολεία του Δήµου Πωγωνίου».

Ορίστε, κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σε εσάς, καληµέρα στην κυρία Υπουργό, καληµέρα

και στους µαθητές που µας παρακολουθούν.
Το ζήτηµα αφορά τα της παιδείας και το µεγάλο πρόβληµα το

οποίο αντιµετωπίζουν οι ακριτικές και ορεινές περιοχές µε την
υποβάθµιση των σχολείων. Συγκεκριµένα, αναφέροµαι στα σχο-
λεία του Δήµου Πωγωνίου, αλλά δεν είναι αυτά µόνο που µας
απασχολούν. Θεωρώ ότι είναι ένα θέµα που αφορά όλες τις πε-
ριοχές που έχουν τέτοια χαρακτηριστικά.

Ξεκινώ, λοιπόν, λέγοντας ότι αποτελεί ένα πολύ µεγάλο πρό-
βληµα. Επανερχόµαστε σε µια ερώτηση που είχε γίνει και παλαι-
ότερα. Θυµίζω στην κυρία Υπουργό ότι το 2017 µε ένα
προεδρικό διάταγµα ο τότε Υπουργός Παιδείας Νίκος Φίλης είχε
καθορίσει ως µέγιστο αριθµό παιδιών ανά τµήµα για το δηµοτικό

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ’ - 16 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10719



και το νηπιαγωγείο τους είκοσι δύο µαθητές. Τον Ιούνιο του 2020
µε τον ν.4692 και όχι εκ παραδροµής, όπως γράφτηκε στην ερώ-
τηση, τον ν.4823/2021, είχαµε αύξηση των µαθητών ανά τµήµα
στους είκοσι πέντε. Αυτό επιδείνωσε την κατάσταση της υποβάθ-
µισης των σχολείων µε δεδοµένο το δηµογραφικό πρόβληµα, το
οποίο είναι πραγµατικά ένα πολύ σοβαρό θέµα. Υλοποιήθηκαν,
δηλαδή, ή εν πάση περιπτώσει έγινε µια προσπάθεια να υλοποι-
ηθούν κριτήρια οριζόντια για όλα τα σχολεία, αλλά οι συνέπειες
είναι πολύ µεγάλες στις ακριτικές περιοχές διότι δεν µπορούν να
διατηρηθούν τα σχολεία ως έχουν λόγω της µείωσης του αριθ-
µού των παιδιών. 

Έτσι, λοιπόν, στον Δήµο Πωγωνίου και συγκεκριµένα στο Δη-
µοτικό Σχολείο Παρακαλάµου έχουµε υποβάθµιση του σχολείου
από τετραθέσιο σε διθέσιο. Βεβαίως, η διεύθυνση εκπαίδευσης
λέει ότι το κρατάει ως τριθέσιο. Πρόκειται για µια ακριτική πε-
ριοχή, ένα κεφαλοχώρι, που εξυπηρετεί δέκα χωριά της περιο-
χής µε ακτίνα δεκαπέντε χιλιοµέτρων και ταυτόχρονα παρέχει
υπηρεσίες παράλληλης στήριξης, τµήµα ένταξης για µαθητές
Ροµά και, εποµένως, η υποβάθµισή του ακόµη από τετραθέσιο
σε τριθέσιο µπορεί να δηµιουργήσει σοβαρά προβλήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Παρόµοια προβλήµατα –τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- έχουµε και
στον Δήµο Κόνιτσας, αλλά και σε άλλους δήµους της περιοχής,
µε αποτέλεσµα οι µαθητές να αναγκάζονται να διανύουν µεγάλες
αποστάσεις. Είχα καταθέσει παρόµοια ερώτηση µετά την υλο-
ποίηση αυτού του νόµου τον Οκτώβριο του 2021 και καταφέραµε
τότε να αποτρέψουµε την υποβάθµιση του Δηµοτικού Σχολείου
Πραµάντων. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, τι σκέφτεστε να κάνετε συγκεκριµένα για
το σχολείο του Παρακαλάµου, αλλά η ερώτησή µου πάει και πα-
ραπέρα. Τι πρέπει να κάνει η Βουλή και εσείς ως Υπουργός που
την αντιπροσωπεύετε, ώστε να εξαιρεθούν τα σχολεία αυτών των
περιοχών από τον συγκεκριµένο νόµο, να στηριχθούν οι οικογέ-
νειες και τα παιδιά τους, διότι αυτό είναι αίτηµα των γονιών που
έρχεται. Είναι νέοι άνθρωποι, επέλεξαν να πάνε εκεί να ασχολη-
θούν µε την πρωτογενή παραγωγή, αλλά έχουν αυξηµένες προσ-
δοκίες για τα παιδιά τους και θέλουν όλες τις υπηρεσίες. Μετά
την εγκατάλειψη κρίσιµων άλλων υπηρεσιών, η υποβάθµιση των
σχολείων θα οδηγήσει και αυτές τις οικογένειες, όπως ξέρετε,
να φύγουν και να πάνε προς τα αστικά κέντρα. 

Θέλω, λοιπόν, να µου απαντήσετε και επί του συγκεκριµένου,
αλλά και γενικότερα αν σκέφτεστε να κάνετε κάτι άλλο και να το
συζητήσουµε εν πάση περιπτώσει και διακοινοβουλευτικά προς
αυτή την κατεύθυνση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κ.
Τζούφη.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα στα παιδιά τα οποία άκουσαν µια πρώην Υφυ-

πουργό Παιδείας να ρωτά τη νυν Υφυπουργό Παιδείας. 
Κυρία συνάδελφε, το γνωρίζετε και εσείς και δεν νοµίζω ότι θα

το αµφισβητήσουµε αυτό ότι υπάρχει µια ευαισθησία του Υπουρ-
γείου και υπήρχε διαχρονικά για τις µεταβολές των σχολικών µο-
νάδων και ειδικά όταν είναι σε ακριτικές περιοχές γιατί για αυτό
µιλούµε τώρα.

Η διαδικασία και λόγω της θητείας σας, αλλά και λόγω της
ενασχόλησής σας µε τα θέµατα της παιδείας είναι γνωστή. Δη-
λαδή, η Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης, επειδή µιλάµε
για τα σχολεία τα δηµοτικά, η Περιφερειακή Διεύθυνση της Εκ-
παίδευσης Ηπείρου και οι δήµοι στους οποίους ανήκουν οι σχο-
λικές µονάδες είναι εκείνοι οι οποίοι εµπλέκονται, κατ’ αρχάς,
στη διαδικασία στέλνοντας τεκµηριωµένες προτάσεις, εισηγή-
σεις και νοµοθετήσεις στο Υπουργείο µας. 

Το ίδιο έγινε και στην περίπτωση αυτή και, κύριε Πρόεδρε,
θέλω λίγο την ανοχή σας σε αυτή την ερώτηση. Συνήθως δεν
κάνω κατάχρηση του χρόνου, αλλά τώρα θα παρακαλούσα να το
ανεχθείτε.

Η Διεύθυνση, λοιπόν, της Πρωτοβάθµιας Ιωαννίνων γνωρίζει
τον αριθµό των µαθητών και των µαθητριών του κάθε σχολείου,

τον αριθµό των εκπαιδευτικών, τη χιλιοµετρική απόσταση που
διανύουν οι µαθητές για να πάνε, τη δυσκολία δηλαδή που τυχόν
υπάρχει για να σπουδάσουν, για να µορφωθούν. Εξασφαλίζεται,
λοιπόν, και στις περιπτώσεις των µεταβολών επιπροσθέτως και
η δέσµευση της περιφέρειας ότι αυτές οι µετακινήσεις θα γίνουν
γιατί οι υπεύθυνοι για τη µεταφορά των µαθητών είναι η περιφέ-
ρεια. Λαµβάνουν, επίσης, τη σχετική γνωµοδότηση από τα οικεία
δηµοτικά συµβούλια, γιατί οι δήµοι είναι υπεύθυνοι για τις σχο-
λικές κτηριακές υποδοµές, αν υπάρχει κτήριο κατάλληλο να στε-
γάσει, αν υπάρχουν τα χρήµατα να συντηρηθεί το κτήριο αυτό
για να είναι ασφαλές και λειτουργικό, να µπορούν να το αποκα-
ταστήσουν ή να το ανακαινίσουν.

Εδώ, λοιπόν, είναι οι διατάξεις του ν.1566/1985, όπως έχει
συµπληρωθεί και έχει τροποποιηθεί από άλλους νόµους. Μην
κουράζουµε τώρα το Σώµα. Η διαδικασία ξεκινά στο τέλος του
Οκτωβρίου κάθε χρόνου, ολοκληρώνεται µε την έκδοση κοινής
υπουργικής απόφασης του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και του ΥΠΕΘΑ και η ισχύς αρχίζει από τη νέα σχο-
λική χρονιά.

Μιλούµε, λοιπόν, για τις σχολικές µεταβολές που θα γίνουν για
την επόµενη σχολική χρονιά. Η διαδικασία για τις σχολικές µετα-
βολές αυτές έχει ξεκινήσει από τον Οκτώβριο του 2023. Εκδώ-
σαµε σχετική εγκύκλιο στις 20-10-2023 και είναι σε εξέλιξη. 

Η Διευθύντρια Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης καταχώρησε προ-
τάσεις για τη συγχωνεύσεις των σχολικών µονάδων µέχρι 6-11-
2023 -αυτή ήταν η προθεσµία- και για τις υπόλοιπες σχολικές
µεταβολές µέχρι 13-11-2023. Απέστειλε, λοιπόν, εγγράφως στους
δήµους τις προτάσεις τεκµηριωµένα, όπως ο νόµος ορίζει και η
εγκύκλιος το επιβάλλει, ζήτησε τη γνωµοδότησή τους γιατί αυτοί
έχουν την ευθύνη που σας ανέφερα και πριν, έλεγξε την ορθό-
τητα, την πληρότητα και την ακρίβεια, όπως ορίζει η εγκύκλιός
µας, αυτών των γνωµοδοτήσεων, υπέβαλε συµπληρωµένη και τεκ-
µηριωµένη σχετική φόρµα στο πληροφοριακό σύστηµα myschool
στις 8-11-2023 στην Περιφερειακή Διεύθυνση Εκπαίδευσης Ηπεί-
ρου και στο Υπουργείο, η Περιφερειακή Διευθύντρια Εκπαίδευσης
επεξεργάστηκε αυτή κατά τον λόγο ευθύνης της αρµοδιότητάς
της και υπέβαλε τη σχετική εισήγηση στις 4-12-2023 στην άτυπη
παράθεση που είχε δώσει -εµπρόθεσµα δηλαδή- τεκµηριωµένα,
αναλυτικά και όχι συνοπτικά. Αναφέρονται και οι λόγοι που στοι-
χειοθετούν την πρόταση και την ανάγκη για τις µεταβολές. 

Για το Δηµοτικό Σχολείο Παρακαλάµου, λοιπόν, και Καλπακίου
του Δήµου Πωγωνίου, για τις σχολικές µονάδες του Δήµου Κό-
νιτσας και Ζίτσας ακολουθήθηκε αυτή η διαδικασία, όπως οφεί-
λαµε. Αναφέρονται, λοιπόν, στα στοιχεία τα οποία πήραµε η
οργανικότητα, οι αλλαγές, το υφιστάµενο µαθητικό δυναµικό και
τυχόν διαφοροποιήσεις.

Και σας λέω συγκεκριµένα: Στο Δηµοτικό Σχολείο Παρακαλά-
µου το σχολικό έτος 2020-2021, κυρία συνάδελφε, φοιτούσαν
τριάντα επτά µαθητές, το 2021-2022 τριάντα τέσσερις, το 2022-
2023 είκοσι οχτώ, σήµερα είκοσι επτά µαθητές. Κατά την επό-
µενη διετία το µαθητικό δυναµικό θα διαµορφωθεί ως εξής:
2024-2025 είκοσι έξι µαθητές, 2025-2026 είκοσι επτά µαθητές.
Δεν έχουµε δραµατική µείωση. Έχουµε µείωση, αλλά όχι δραµα-
τική. Δεν φαίνεται, δηλαδή, από τα στοιχεία που έχουµε -φαίνεται
ότι ο κόσµος παραµένει εκεί- κάποια αύξηση που θα δικαιολο-
γούσε αναβάθµιση του σχολείου αυτού. 

Ο υποβιβασµός αυτού του σχολείου είναι από τετραθέσιο σε
τριθέσιο. Σύµφωνα µε τη νοµοθεσία, θα έπρεπε να πάει διθέσιο.
Όπως και εσείς επισηµάνατε και εµείς αναγνωρίζουµε, το σχο-
λείο αυτό που θα έχει οργανικότητα τετραθέσιου και λειτουργι-
κότητα τριθέσιου είναι ένα σχολείο το οποίο έχει ιδιαίτερες
εκπαιδευτικές ανάγκες γιατί η έδρα της τοπικής κοινότητας είναι
στην παραµεθόριο περιοχή κοντά στα σύνορα µε την Αλβανία, ο
τοπικός πληθυσµός έχει µαθητές Ροµά, µαθητές µε εκπαιδευτι-
κές ανάγκες. Άρα δεν θα εφαρµοστεί αυστηρά ο νόµος. Θα λη-
φθούν και αυτές οι ιδιαιτερότητες υπ’ όψιν. Έχει τµήµα ένταξης,
πρωινής ζώνης, έχει ολοήµερο, εξειδικευµένη υποστήριξη σε µα-
θητή µε παράλληλη στήριξη, ενισχυτική διδασκαλία µε οχτώ µα-
θητές, διδασκαλία εκπαιδευτικών δασκάλων, δασκάλων ειδικής
αγωγής, ενταξιακής εκπαίδευσης, φυσικής αγωγής, πληροφορι-
κής και αγγλικής γλώσσας.
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Και θέλω να σας πω ότι όπως όλοι γνωρίζουν, εάν ο αριθµός
των µαθητών, όπως ελπίζουµε, όπως ευελπιστούµε, αυξηθεί, την
επόµενη χρονιά θα αυξηθούν και οι θέσεις. Δεν είναι κάτι που
είναι µόνιµο, το ακολουθεί, το υποβιβάζει και µαραζώνει το σχο-
λείο. Εάν αυξηθεί ο αριθµός των µαθητών από γονείς και οικο-
γένειες που θα επιλέξουν να ζήσουν εκεί, ανάλογη θα είναι και η
δική µας ή του Υπουργείου -δεν έχει σηµασία ποιος θα είναι στο
Υπουργείο- αύξηση.

Επίσης, θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, θυµίζοντας ότι στον
Δήµο Πωγωνίου υπάρχουν και τα Δηµοτικά Σχολεία Καλπακίου
µε σαράντα έναν µαθητές, Παρακαλάµου µε είκοσι επτά, Πωγω-
νιανής µε δεκαπέντε, Κεφαλόβρυσου µε δώδεκα, Δελβινακίου µε
έξι, πλήρως στελεχωµένα για τους λόγους που αντιλαµβανόµα-
στε όλοι σε εκπαιδευτικό προσωπικό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί από το 2ο Γυµνάσιο Δράµας (δεύτερο τµήµα).

Σας καλωσορίζουµε, παιδιά, στη Βουλή και σας ευχόµαστε
καλή πρόοδο!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Και επειδή είπα στους συµµαθητές σας από το προηγούµενο

τµήµα, λέω και σε εσάς ότι σήµερα γίνεται µια ειδική διαδικασία,
όπως προβλέπεται από τον Κανονισµό, που λέγεται κοινοβου-
λευτικός έλεγχος, γι’ αυτό δεν βλέπετε πολλούς Βουλευτές στην
Αίθουσα. Στον κοινοβουλευτικό έλεγχο η διαδικασία είναι η εξής:
Ένας ή µία Βουλευτής και συγκεκριµένα αυτό που παρακολου-
θείτε τώρα, η Βουλευτής Ιωαννίνων και πρώην Υφυπουργός Παι-
δείας κ. Τζούφη, ρωτάει για τα σχολεία του Νοµού Ιωαννίνων
κάποιας περιοχής και η αρµόδια Υπουργός, η οποία κάθεται εδώ,
όπως τη βλέπετε, η κ. Μακρή, απαντά στο ερώτηµα. Αυτό λέγεται
κοινοβουλευτικός έλεγχος και γι’ αυτό βλέπετε έναν Βουλευτή
να ρωτάει και έναν Υπουργό να απαντάει.

Ορίστε, κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, θα επανέλθω και θα επανέλθω γιατί το θέµα

του δηµογραφικού και της µείωσης των µαθητών ξέρετε και
εσείς και ξέρω και εγώ ότι βαίνει διαρκώς επιδεινούµενο και δεν
αφορά µόνο τις ακριτικές περιοχές. Είναι ένα συνολικότερο
θέµα. Λέω, λοιπόν -και θα επανέλθω σε αυτό- ότι είχε υπάρξει
ένα προεδρικό διάταγµα του 2017 που είχε ελαττώσει τον αριθµό
των µαθητών στους είκοσι δύο. Για λόγους ακατανόητους στη
διάρκεια της πανδηµίας η κ. Κεραµέως αύξησε το νούµερο αυτό
τότε στην Α’ τάξη του δηµοτικού και στο νηπιαγωγείο στους εί-
κοσι πέντε. Καταλαβαίνει κανείς ότι η υλοποίηση αυτού του
νόµου σάς δυσκολεύει, το ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι αυτό που
γίνεται είναι ότι κοκκινίζουν τα σχολεία, ακριβώς όταν βγαίνουν
στο πληροφοριακό σύστηµα, διότι διαρκώς έχουµε µείωση µα-
θητών και κλείνουν σχολεία.

Εκείνο που είπα εγώ είναι ότι εδώ υπάρχει ένα πολύ συγκεκρι-
µένο θέµα. Το σχολείο αυτό Παρακαλάµου είναι ένα σχολείο τε-
τραθέσιο, που αυτό που θα έπρεπε να γίνει αυτή τη στιγµή µε
τον απόλυτο αριθµό θα ήταν να µετατραπεί σε διθέσιο. Μένει ως
τριθέσιο. Παρ’ όλα αυτά, στο τριθέσιο σχολείο µε τις ανάγκες
που περιγράψατε τις υπόλοιπες –έχουµε παιδιά που θέλουν ενί-
σχυση στην ειδική αγωγή, έχουµε τα παιδιά Ροµά που είναι µε
το τµήµα ένταξης- αυτό, δηλαδή η συνδιδασκαλία, για να εξη-
γούµαστε και να καταλαβαίνουµε –έτσι, αυτό είναι το τριθέσιο
σχολείο και η υποβάθµιση- δηµιουργεί περαιτέρω προβλήµατα
στο να αισθάνονται οι γονείς που έχουν τα παιδιά τους σε αυτή
την περιοχή, που έχουν νέα παιδιά και τα οποία επέλεξαν να πάνε
σε αυτές τις ακριτικές περιοχές, ότι δεν απολαµβάνουν τα παιδιά
αυτής της εκπαίδευσης που θα ήθελαν και θα όφειλαν.

Και πρέπει να σας πω ότι υπάρχουν γονείς και από άλλες πε-

ριοχές, για παράδειγµα από την Κόνιτσα, που παίρνουν τα παιδιά
τους και κατεβαίνουν στα Γιάννενα. Αυτό, λοιπόν, το βλέπουµε
από παντού.

Εκείνο, λοιπόν, που λέω είναι ότι θα ήθελα να δεσµευτείτε επί
του συγκεκριµένου -γιατί η ερώτηση είναι συγκεκριµένη- ότι το
σχολείο αυτό θα πρέπει να διατηρηθεί έτσι όπως είναι, ως τετρα-
θέσιο, να µην υποβαθµιστεί ως τριθέσιο, διότι αυτό θα οδηγήσει
σε µια διαρκή κατάσταση υποβάθµισης και των υπολοίπων σχο-
λείων.

Πράγµατι, στην περιοχή υπάρχουν σχολεία τα οποία είναι ή
µονοθέσια ή διθέσια –είναι τα υπόλοιπα σχολεία της περιοχής-
και υπάρχει και ένα σχολείο που στην Πωγωνιανή εξυπηρετεί τα
παιδιά του Ιδρύµατος, µένοντας άλλα παιδιά, πολύ λίγα, σε ένα
διπλανό χωριό, στο Δερβενάκι, σε ένα µονοθέσιο σχολείο.

Καταλαβαίνω ότι το ζήτηµα του χειρισµού είναι πάρα πολύ σο-
βαρό και γι’ αυτό σας είπα στην πρωτολογία µου -και επιµένω-
ότι εδώ πρέπει να συµφωνήσουµε, όχι να ερχόµαστε εµείς κατα-
δροµικά να λέµε: «Μην το κλείνεις, Υπουργέ και συνεννοήσου»,
αλλά να έχουµε ένα πλαίσιο πρώτα από όλα συνολικότερης µεί-
ωσης των παιδιών µέσα στα σχολεία. Η εµπειρία του COVID ήταν
χρήσιµη, µπορεί να υπάρξουν και άλλες πανδηµίες, µπορεί να
γίνει πολύ καλύτερη δουλειά µε λιγότερους µαθητές στα σχο-
λεία. Και από την άλλη µεριά, ειδικά για τις ακριτικές περιοχές,
σε συνάρτηση µε το δηµογραφικό, πρέπει να µπουν άλλα κριτή-
ρια που να µην εξαρτώνται κάθε φορά από την Πρωτοβάθµια Δι-
εύθυνση Εκπαίδευσης, από τους γονείς που διαµαρτύρονται -και
δικαίως κατά την προσωπική µου άποψη και αυτό αντιπροσω-
πεύω εγώ εδώ- ή από τον αρµόδιο Υπουργό.

Σας ευχαριστώ και περιµένω την απάντησή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Τζούφη.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε ότι είµαστε από τις χώρες που

έχουν –είµαστε η τρίτη κατά σειρά, αν δεν κάνω λάθος- τον µι-
κρότερο αριθµό, τη µικρότερη αναλογία µαθητών και καθηγη-
τών. Και όπως ξέρετε πολύ καλά, κυρία Τζούφη, αυτό δεν γίνεται
για λόγους άλλους πέραν από τους παιδαγωγικούς, γιατί η
άµιλλα και ο ανταγωνισµός που δηµιουργούνται σε µια τάξη είναι
κάτι που βοηθά παιδαγωγικά και νοµίζω καλώς το υιοθετήσαµε.

Θα καταλάβαινα τις παρατηρήσεις σας –καταλαβαίνω, βε-
βαίως, το ενδιαφέρον και πολύ καλά κάνετε και το εκθέτετε και
πολιτισµένα- θα καταλάβαινα, όµως, την αγωνία εάν αυτή η µεί-
ωση των θέσεων, η µετατροπή του σχολείου από τετραθέσιο σε
τριθέσιο, που είναι συνακόλουθη της µείωσης του αριθµού των
µαθητών, συνεπαγόταν και λιγότερους εκπαιδευτικούς. Ενδεχο-
µένως να µην υπήρχε παράλληλη στήριξη, να µην υπήρχε εντα-
ξιακή διαδικασία. Όλα αυτά θα δικαιολογούσαν την ανησυχία και
των γονέων και τη δική σας που τη µεταφέρετε εδώ στη Βουλή.
Αυτό, όµως, δεν παρατηρείται, είναι πλήρως στελεχωµένα, όπως
είναι και σε όλη την επικράτεια, πολύ περισσότερο εκεί για λό-
γους που αναφέραµε και επιβάλλεται να τους τονίσω και εδώ.

Δεν ξέρω αν σας ενδιαφέρει, φαντάζοµαι πως ναι, γιατί δεν πε-
ριοριστήκατε στο σχολείο αυτό, αλλά µε αφορµή αυτό ζητήσατε
και τις δικές µας προτάσεις και εισηγήσεις που θα κάνουµε για
τα άλλα σχολεία της περιοχής.

Δηλαδή για το Δηµοτικό Σχολείο Καλπακίου του Δήµου Πωγω-
νίου θέλω να σας πω ότι αυτό έχει προταθεί. Σας είπα ότι είναι
σε εξέλιξη η διαδικασία, βεβαίως, ας µην κρυβόµαστε πίσω από
το δάχτυλο, η πρόταση είναι και κατ’ αρχάς µια υιοθέτηση, γιατί
γίνεται µε βάση αριθµητικά στοιχεία, µε την τήρηση της διαδικα-
σίας που απαιτείται. Οπότε, η πρόταση είναι από εξαθέσιο να
γίνει τετραθέσιο. Οι µαθητές ξεκίνησαν να είναι εκατόν δέκα και
σήµερα -για να µην κουράζω µε νούµερα- είναι σαράντα ένας και
το δυναµικό που θα είναι στις επόµενες χρονιές θα είναι το 2024-
2025 τριάντα πέντε και το 2025-2026 τριάντα τρεις µαθητές. Άρα,
δηλαδή, µε οποιοδήποτε αριθµητικό στοιχείο ή εάν αυτό δεν αλ-
λάξει, δεν δικαιολογείται η παραµονή ενός σχολείου σε εξαθέ-
σιο.
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Και επαναλαµβάνω, εάν αυτό σήµαινε λιγότερους εκπαιδευτι-
κούς και παιδιά που δεν είχαν τη δέουσα εκπαίδευση, είχαν ολί-
γον µόρφωση, ναι, να ανησυχείτε και να στενοχωρείστε. Λάβαµε
υπ’ όψιν ότι το σχολείο εδρεύει στο ιστορικό Καλπάκι, ότι υπάρ-
χουν µαθητές από όµορες κοινότητες µεµονωµένοι που µετακι-
νούνται, γιατί έχουν καταργηθεί τα σχολεία µας, ότι ο Δήµος
Πωγωνίου είναι αραιοκατοικηµένος, είναι σε παραµεθόριο πε-
ριοχή, συνορεύει µε την Αλβανία, γι’ αυτό παρ’ ότι δεν θα ήταν
τετραθέσιο κάτω από άλλες συνθήκες, η πρόταση είναι να πα-
ραµείνει τετραθέσιο και εκτιµώ ότι αυτό θα υιοθετηθεί και από
το Υπουργείο.

Και επαναλαµβάνω, ξανά και ας γίνοµαι κουραστική, εάν αυ-
ξηθούν οι µαθητές, θα αλλάξει και η ρύθµιση.

Το Δηµοτικό Σχολείο Κόνιτσας, του Δήµου Κόνιτσας, από εξα-
θέσιο σε τετραθέσιο ξεκίνησε µε σαράντα πέντε µαθητές, έχει
τώρα σαράντα τέσσερις. Δεν είναι δραµατική η µείωση, θα γίνει
στις επόµενες χρονιές, εκτιµάται ότι θα έχει τριάντα εννέα µε
τριάντα επτά µαθητές και ισχύουν και εδώ τα ίδια κριτήρια τα
οποία σας ανέφερα και πριν, σε ό,τι αφορά στη δική µας επιλογή
ώστε να είναι το σχολείο τετραθέσιο από την καινούργια χρονιά,
εφ’ όσον δεν αλλάξουν τα δεδοµένα και δεν βελτιωθούν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το Δηµοτικό Σχολείο Ροδο-
τοπίου, του Δήµου Ζίτσας και αυτό από εξαθέσιο έγινε τετραθέ-
σιο. Ξεκίνησε µε πενήντα πέντε µαθητές και τώρα έχει σαράντα
πέντε, µε προοπτική να µείνουν σαράντα πέντε και τις επόµενες
δύο χρονιές.

Διορθώσατε µόνη σας την ανακρίβεια του νόµου, θέλω να σας
πω ότι ο αριθµός των µαθητών ανά τάξη ορίζεται µε κοινή από-
φαση των Υπουργείων Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εθνικής
Παιδείας. Ορίζεται, λοιπόν, ο αριθµός των µαθητών και η οργα-
νικότητα, εµείς σε ό,τι αφορά περιοχές -µε τα χαρακτηριστικά
που έχουν αυτές- που σας ενδιαφέρουν, της εκλογικής σας πε-
ριφέρειας, δεν την αυστηροποιούµε, την τροποποιούµε για να
υπάρχει καλύτερη αντιµετώπιση σε παιδιά τα οποία ζουν εκεί
πέρα, σε γονείς οι οποίοι επέλεξαν να µην αποµακρυνθούν,
χωρίς να στερηθούν τους εκπαιδευτικούς τους, όταν ο αριθµός
των µαθητών δεν δικαιολογεί κάτι διαφορετικό.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 699/9-2-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου, του Βουλευτή Πιερίας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Κοµνηνού Δελβερούδη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Η
ενσωµάτωση της τεχνητής νοηµοσύνης (ΤΝ) στην εκπαίδευση». 

Ορίστε, κύριε Δελβερούδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Καληµέρα σας, κυρία Υπουργέ. Απλώς, επειδή η ερώτηση
απευθύνεται στον κύριο Υπουργό ένεκα της συµµετοχής του σε
ένα συνέδριο, θα µου επιτρέψετε να απευθύνεται η οµιλία µου,
ως προς το πρόσωπο, προς τον κύριο Υπουργό. 

Με αφορµή, λοιπόν, τη συµµετοχή σας στο συνέδριο του MIT
«EmTech Europe», που πραγµατοποιήθηκε στην Αθήνα στις 17
και 18 Ιανουαρίου του 2024, προσπαθούµε να καταλάβουµε αν
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει ήδη αποφασίσει, χωρίς
τη συγκατάθεση του Κοινοβουλίου, για τον τρόπο µε τον οποίο
θέλει να διαµορφώσει, αν όχι να αλλάξει ριζικά, «το τοπίο σε όλες
τις βαθµίδες της εκπαίδευσης», όπως χαρακτηριστικά αναφέ-
ρατε, εκφράζοντας την πεποίθηση πως για τον σκοπό αυτό «η
τεχνολογία είναι ο νούµερο ένα επιταχυντής». 

Διαπιστώνουµε, επίσης, ότι και οι συµµετέχοντες συνοµιλητές
του Υπουργού στο εν λόγω συνέδριο, ναι µεν δεν δύνανται να
εκφράζουν ως τρίτοι το Υπουργείο και το κοινοβουλευτικό Σώµα,
δείχνουν, όµως, να αποτελούν άτυπους επιστηµονικούς συνερ-
γάτες, εφόσον δείχνετε να ταυτίζεσθε -ως επί το πλείστον- µε τις
προτάσεις τους. 

Ενδεικτικά, µερικές από τις απόψεις των συνοµιλητών στο συγ-

κεκριµένο συνέδριο ήταν οι εξής:
«Ο ρόλος των δασκάλων είναι εκείνος που αλλάζει», «Οι δά-

σκαλοι του µέλλοντος θα είναι οι διευθύνοντες σύµβουλοι της
τάξης και όχι πηγές απεριόριστης γνώσης» και τέλος, «Θα χρει-
αζόµαστε ανθρώπους µόνο για να µας βοηθούν σε ορισµένες
από τις πτυχές που η τεχνητή νοηµοσύνη δεν µπορεί να κάνει
καλά». 

Αφού οµολογουµένως προωθείτε όλο και περισσότερο την έν-
ταξη ψηφιακών εργαλείων στην εκπαίδευση, δίνοντας έµφαση
στην ανάπτυξη ψηφιακών δεξιοτήτων για τη βέλτιστη αξιοποίησή
της, ενώ ταυτόχρονα επιχειρείτε να µας καθησυχάσετε δηλώνον-
τας ότι «η τεχνολογία αποτελεί µέσο και όχι αυτοσκοπό», ιδιαί-
τερη εντύπωση και προβληµατισµό µας προκαλεί η βιασύνη -θα
λέγαµε- για την εφαρµογή της τεχνητής νοηµοσύνης και στην
εκπαίδευση. 

Επειδή ακόµη δεν έχουν οριστεί ούτε τα όρια ή το πλαίσιο,
πόσο δε µάλλον η καταλληλότητα της χρήσης της τεχνητής νοη-
µοσύνης, εν σχέσει µε τις ιδιαιτερότητες που υπάρχουν σε κάθε
τοµέα και κυρίως, στην εκπαίδευση. 

Επειδή πολλοί ειδικοί κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου για
την χωρίς όρους χρήση της τεχνητής νοηµοσύνης και επειδή,
επιπλέον, πρέπει να µπει ένα φρένο, να εξετάσουµε ενδελεχώς
και σε βάθος τα υπέρ και τα κατά της εφαρµογής της τεχνητής
νοηµοσύνης, χωρίς µανιώδεις βιασύνες. 

Για τους ανωτέρω λόγους, ερωτάσθε: 
Ποιες είναι οι προθέσεις του Υπουργείου Παιδείας σχετικά µε

την ενσωµάτωση της τεχνητής νοηµοσύνης στην εκπαίδευση;
Και επιπλέον, στην περίπτωση που το Υπουργείο Παιδείας

προτίθεται να εισάγει σταδιακά ακόµα και τµηµατικές εφαρµογές
της τεχνητής νοηµοσύνης, µε ποια διαδικασία και από ποια πρό-
σωπα θα καθοριστούν τα όρια και οι ασφαλιστικές δικλίδες για
να µην καταντήσουν τα παιδιά µας «ροµποτάκια» που θα προ-
γραµµατίζονται µαθησιακά από ανεξέλεγκτους αλγορίθµους,
ενώ σε κάθε περίπτωση η ψηφιακή τεχνολογία θα πρέπει να υπη-
ρετεί αφ’ ενός την ουσιαστική και εποικοδοµητική µάθηση και
αφ’ ετέρου το σύστηµα των θεµελιωδών αξιών µας;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και διορθώστε µε
παρακαλώ σε αυτό που θα πω στον συνάδελφο, αν δεν το πω
σωστά. 

Οι ερωτήσεις, κύριε συνάδελφε, απευθύνονται πάντοτε στον
ή στην Υπουργό και απαντώνται και από τους Υφυπουργούς, εάν
επιλέξει ο Υπουργός. Και βεβαίως, εµείς δεν αυτενεργούµε,
απαντούµε για λογαριασµό του Υπουργείου. Άρα έχει την ίδια
βαρύτητα σαν να σας απαντούσε ο Υπουργός, γιατί σε συνεν-
νόηση µαζί του δίνεται η απάντηση. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Για το πρόσωπο που απευθύ-
νεται µίλησα. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Προφανώς στον Υπουργό θα απευθύνεται πάν-
τοτε. Εσείς σωστά το απευθύνετε. 

Τώρα, για την τεχνητή νοηµοσύνη που ρωτάτε, δεν είναι κάτι
νέο στον επιστηµονικό διάλογο. Ήδη από το 1950 ο καθηγητής
του Κέιµπριτζ Άλαν Τούρινγκ, που ήταν µαθηµατικός, είχε ευνοή-
σει την υιοθέτηση της τεχνητής νοηµοσύνης σε επαγγελµατικούς
και επιστηµονικούς κλάδους. Η συνετή χρήση της, λοιπόν, στην
εκπαίδευση, κύριε συνάδελφε, -η συνετή χρήση, επαναλαµβάνω-
γιατί να µην είναι ένα ισχυρό εργαλείο που θα εξοπλίσει τους µα-
θητές στα επόµενα ακαδηµαϊκά και επαγγελµατικά βήµατα; Και
το τονίζω το «συνετή χρήση». 

Εµείς, λοιπόν, θα αξιοποιήσουµε την τεχνητή νοηµοσύνη µε
προσεκτικά βήµατα και µε προσεκτικούς χειρισµούς. Σε καµµία
περίπτωση δεν είναι πρόθεσή µας να υποκαταστήσουµε την
αναντικατάστατη σχέση µεταξύ παιδαγωγού και µαθητή. Για µας
µέληµα και φροντίδα είναι η διά ζώσης εκπαίδευση. Θέλουµε,
όµως, να έχουµε και καλύτερα µαθησιακά αποτελέσµατα, προ-
σβασιµότητα των αποµακρυσµένων από τα αστικά κέντρα µαθη-
τών και θα µπορούσε η τεχνητή νοηµοσύνη να είναι κάλλιστα ένα
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πολύ χρήσιµο και αποτελεσµατικό εργαλείο. Δεν υπάρχει καµµία
επιστηµονική αντίρρηση να περιληφθεί στα νέα προγράµµατα
σπουδών -που είναι από την πρωτοβάθµια εκπαίδευση µέχρι την
Γ’ λυκείου- της Πληροφορικής, αλλά και στα προγράµµατα των
άλλων γνωστικών αντικειµένων. Να αποκτήσουν δηλαδή, οι µα-
θητές σύγχρονες γνώσεις και δεξιότητες. Αν η εφαρµογή αυτή
είναι προσεκτική, σταδιακή, θα είναι ένα πολύ καλό εργαλείο που
θα ενδυναµώνει την κριτική σκέψη. 

Ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού έδωσε
σαφείς κατευθύνσεις στα στελέχη του ΙΕΠ. Το ΙΕΠ είναι το Ινστι-
τούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής -δεν το λέω για σας, το λέω για
όσους µας ακούνε-, ο επιστηµονικός µας βραχίονας. Έδωσε, λοι-
πόν, σε αυτούς και σε υπηρεσιακούς παράγοντες την εντολή, την
οδηγία να εισηγηθούν παιδαγωγικά για τη χρήση της τεχνητής
νοηµοσύνης στα γνωστικά αντικείµενα, ώστε οι µαθητές µας να
µην είναι απλοί χρήστες των ψηφιακών τεχνολογιών, να µπορούν
να δηµιουργούν και να καινοτοµούν µε την τεχνολογία. Έχουν
γίνει ήδη συζητήσεις µε τα µέλη της συµβουλευτικής επιτροπής
υψηλού επιπέδου για την τεχνητή νοηµοσύνη, έχουν καθοριστεί
συναντήσεις και µε τα µέλη της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής και
Τεχνοηθικής. Είναι δύο επιτροπές που έχει συστήσει ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης και αυτό δείχνει τη µε-
γάλη σηµασία που η Κυβέρνησή µας αποδίδει και στον ψηφιακό
µετασχηµατισµό και στην τεχνητή νοηµοσύνη. 

Η συµµετοχή, λοιπόν, των εµπειρογνωµόνων είναι η ασφάλεια
της ανάπτυξης ενός πλαισίου που θα βοηθήσει στη σωστή εκ-
παίδευση και στην καλή χρήση της τεχνητής νοηµοσύνης. Το
ΙΕΠ, λοιπόν, θα κάνει την ανάλογη εισήγησή του για συνεργατι-
κές δράσεις, θα προετοιµαστούν επιµορφούµενοι οι εκπαιδευτι-
κοί αλλά και τα σχολεία µας µε το κατάλληλο εκπαιδευτικό υλικό.
Ένα από τα έργα που ετοιµάζεται είναι ο «Μετασχηµατισµός των
συµβατικών προγραµµάτων σπουδών και του εκπαιδευτικού πε-
ριεχοµένου σε ανοιχτού κώδικα, διαδραστικά ψηφιακά περιβάλ-
λοντα, προσπελάσιµα από όλους µε ενσωµατωµένη τεχνητή
νοηµοσύνη, πρόβλεψη για δυναµική αναβάθµιση και δυνατότη-
τες για ανάπτυξη συνεργειών µε κοινότητες εκπαιδευτικών» -
αυτός είναι ο τίτλος του έργου- και προφανώς θα γίνει και επιµό-
ρφωση των εκπαιδευτικών σε αυτά. 

Υπάρχει σχετικός οδηγός της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη δε-
οντολογία, δίνει κατευθυντήριες γραµµές για τη χρήση της τε-
χνητής νοηµοσύνης, των σχετικών δεδοµένων στη διδασκαλία
και τη µάθηση και -πάντοτε θα το λέω- υπάρχει και η σχετική επι-
µόρφωση. Δίνουµε δηλαδή, έµφαση µε τους µηχανισµούς αξιο-
λόγησης που έχουµε να υπάρχει ισορροπηµένη προσέγγιση.
Προτεραιότητα έχουµε να προετοιµάζονται οι µαθητές µας, να
έχουν κριτική σκέψη, να αξιοποιούν την τεχνολογία, την τεχνητή
νοηµοσύνη ως εργαλείο, γιατί ούτε ως απλό σενάριο δεν θέ-
λουµε να σκεφτούµε ότι οι µαθητές µας θα είναι απλοί αποδέ-
κτες αλγορίθµων και προγραµµάτων, αλλά θέλουµε µόνον η
τεχνολογία, η τεχνητή νοηµοσύνη να είναι εργαλεία προς αξιο-
ποίηση και όχι -παρακαλώ κρατήστε το αυτό- υποκατάστατα της
διά ζώσης διδασκαλίας. Αυτό γίνεται στα Υπουργεία της διε-
θνούς κοινότητος, στα Υπουργεία παιδείας, και την εντάσσουµε
εµείς µε αυστηρή αξιολόγηση, συνεργαζόµαστε µε ειδικούς του
κλάδου και προσαρµόζουµε τις πολιτικές µας µε πολλή προσοχή,
σοβαρότητα και αυστηρότητα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κυρία

Υπουργέ. 
Ορίστε, κύριε Δελβερούδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-

γία σας. 
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Κυρία Υπουργέ, θα ήθελα να

σας απευθύνω και µια επιπλέον ερώτηση, αν µου επιτρέπετε,
συµπληρωµατικά. Σύµφωνα µε µελέτες στις χώρες του ΟΟΣΑ, η
τεχνητή Νοηµοσύνη θα επηρεάσει τις θέσεις εργασίας διαφορο-
ποιώντας και τον τρόπο εργασίας επειδή, όπως λέει η µελέτη, το
38% του συνόλου της εργασίας θα γίνεται από απόσταση και το
14% των θέσεων εργασίας κινδυνεύουν να χαθούν από τις χρή-
σεις εφαρµογής της τεχνητής νοηµοσύνης. Ποιες, λοιπόν, θα
είναι οι επιπτώσεις -αν θέλετε να µου πείτε- στον αριθµό των εκ-
παιδευτικών, αν γίνουν αυτές οι εφαρµογές στην εκπαίδευση,

εξαιτίας της χρήσης της τεχνητής νοηµοσύνης;
Τώρα, όσον αφορά στους κινδύνους που εγκυµονούν από τη

χρήση της τεχνητής νοηµοσύνης δεν χρειάζεται φυσικά, να είναι
κάποιος ειδικός για να τους αντιληφθεί ή έστω να προβληµατι-
στεί σε τέτοιο βαθµό που να είναι τουλάχιστον επιφυλακτικός µε
την ανεξέλεγκτη χρήση της. 

Αναφέρω χαρακτηριστικά τον σχολιασµό τριών προσωπικοτή-
των, παγκοσµίως γνωστών: 

Ο κ. Έλον Μασκ στις 30 Νοεµβρίου του 2023 δήλωσε στους
δηµοσιογράφους ότι «η τεχνητή νοηµοσύνη µπορεί να γίνει πιο
επικίνδυνη και από πυρηνική βόµβα». 

Ο Διευθύνων Σύµβουλος της «GOOGLE» Σούνταρ Πιτσάι εξέ-
φρασε τις ανησυχίες του για την τεχνητή νοηµοσύνη αναφέρον-
τας ότι τον κρατούν ξύπνιο τη νύχτα, προσθέτοντας πως η
τεχνολογία αιχµής θα µπορούσε να αποδειχθεί πολύ επιβλαβής
αν εφαρµοστεί λανθασµένα, δηλώνοντας τέλος ότι θα χρειαστεί
ρυθµιστικό πλαίσιο, παρόµοιο µε αυτό για τον έλεγχο των πυρη-
νικών όπλων.

Επίσης, ο καθηγητής του Πανεπιστηµίου της Οξφόρδης κ.
Τζον Λένοξ αναφέρει πως η τεχνητή νοηµοσύνη χρησιµοποιείται
για τον έλεγχο οµάδων ανθρώπων στις κοµµουνιστικές χώρες
µέσω συστηµάτων κοινωνικής πίστωσης και για τη χειραγώγηση
όσων από εµάς στις καπιταλιστικές χώρες αγοράζουµε αγαθά
και υπηρεσίες. Θα µπορούσε, λοιπόν, να χειραγωγηθεί και η εκ-
παίδευση στο µέλλον; 

Από τη στιγµή που η τεχνολογία εξελίσσεται και ενσωµατώνε-
ται ολοένα και βαθύτερα στην κοινωνία, η ηθική θα πρέπει να
αποτελέσει το κρίσιµο στοιχείο της όποιας εφαρµογής της τε-
χνητής νοηµοσύνης στην εκπαίδευση. Με τον όρο ηθική στην τε-
χνητή νοηµοσύνη εννοούµε τις ηθικές εκτιµήσεις, το πλαίσιο και
τα όρια στη βάση των οποίων θα πρέπει να αναπτύσσονται και
να χρησιµοποιούνται οι τεχνολογίες αυτές, λαµβάνοντας υπ’
όψιν τις πιθανές επιπτώσεις τους στους µαθητές, τους εκπαιδευ-
τικούς και γενικότερα, στην κοινωνία. 

Ένας πρώτος ηθικός προβληµατισµός έχει να κάνει µε την
προστασία της ιδιωτικότητας, δεδοµένου ότι οι αλγόριθµοι της
τεχνητής νοηµοσύνης χρειάζονται συνήθως µεγάλες ποσότητες
δεδοµένων για να λειτουργήσουν µε τις επιπτώσεις που αυτό
έχει για το κάθε άτοµο και, κυρίως, για τους µαθητές. 

Εποµένως, εάν οι εφαρµογές της τεχνητής νοηµοσύνης δεν
έχουν σχεδιαστεί ορθά και µε συγκεκριµένους κανόνες ή χρησι-
µοποιούνται ανεξέλεγκτα, αυτό θα µπορούσε να έχει επιβλαβείς
συνέπειες και να οδηγήσει σε νέες µορφές ανισοτήτων ή διακρί-
σεων και να επιδεινώσει φυσικά τις υφιστάµενες. 

Το Ινστιτούτο Καρολίνσκα της Σουηδίας, µια αξιοσέβαστη ια-
τρική σχολή που επικεντρώνεται στην έρευνα σχετικά µε την
εθνική στρατηγική ψηφιοποίησης της χώρας στην εκπαίδευση,
ανέφερε πρόσφατα ότι υπάρχουν σαφείς επιστηµονικές αποδεί-
ξεις ότι τα ψηφιακά εργαλεία βλάπτουν, παρά ενισχύουν τη µά-
θηση των µαθητών. 

Η δε Υπουργός Παιδείας της Σουηδίας Λότα Έντχολµ ανέφερε
ότι οι µαθητές χρειάζονται περισσότερα βιβλία από χαρτί και
προβαίνει σε βήµατα κατάργησης της χρήσης ψηφιακών µέσων,
ενώ εµείς, δυστυχώς, θέλουµε να κάνουµε το αντίθετο. 

Είναι πλέον αποδεκτό ότι η ψηφιακή τεχνολογία µπορεί µεν να
χρησιµοποιηθεί υπό όρους για να βελτιώσει την εκπαίδευση
αλλά σε καµµία περίπτωση, όπως είπατε και εσείς, δεν µπορεί
και δεν πρέπει να αντικαταστήσει, εκτός από τα βιβλία, και τον
ρόλο των εκπαιδευτικών. 

Οι εκπαιδευτικοί εξακολουθούν να είναι εξαιρετικά απαραίτη-
τοι για να παρέχουν στους µαθητές αφ’ ενός τη γνώση και αφ’
ετέρου την εµπνευσµένη καθοδήγηση και τα πρότυπα υποστή-
ριξης αλλά και παιδαγωγικής ενθάρρυνσης.

Συνοψίζοντας, θα ήθελα να χτυπήσω ένα καµπανάκι για τον
τρόπο που επιχειρεί η τεχνητή νοηµοσύνη να εισβάλλει στην εκ-
παίδευση και τη ζωή µας γενικότερα. Για τον λόγο αυτό δεν θα
έπρεπε να διαµορφώνεται ένα κλίµα επιβολής ιδεών και τεχνο-
λογιών στον ελληνικό λαό αποκλειστικά και µόνο από συνέδρια. 

Ο διάλογος πρέπει να ξεκινήσει µέσα από τη Βουλή και σε µα-
κροχρόνια διαβούλευση µε τους Έλληνες πολίτες που έχουν το
δικαίωµα να προσδιορίζουν οι ίδιοι και όχι κάποιοι αλγόριθµοι
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την εκπαίδευσή τους, τις συνθήκες εργασίας τους και εν ολίγοις,
το µέλλον τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να πω πως ο διάλογος, βεβαίως, και δεν θα περιορίζεται

στα συνέδρια, αλλά αυτό δεν θα εµποδίσει κανέναν Υπουργό να
τοποθετηθεί σε επιστηµονικά συνέδρια και να πει την άποψή του.
Από την απάντησή µου στην πρωτολογία αντιληφθήκατε ότι δεν
υπάρχει µόνο τοποθέτηση σε συνέδριο από την οποία πήρατε
και εσείς την αφορµή, αλλά υπάρχει ένας επαρκής σχεδιασµός
µε πάρα πολύ προσοχή του Υπουργείου µας.

Αναφερθήκατε, εκτός κειµένου της ερώτησης, στη µείωση του
αριθµού των εκπαιδευτικών. Κύριε συνάδελφε, ο αριθµός των εκ-
παιδευτικών θα µειωθεί µόνον αν µειωθεί δραµατικά ο µαθητικός
πληθυσµός. Το ότι εισάγονται καινούργιες τεχνολογίες ή ότι εµ-
πλουτίζεται η εκπαιδευτική διαδικασία µε τεχνολογικά εργαλεία
δεν σηµαίνει ότι θα µειωθεί ο αριθµός των εκπαιδευτικών. Αλί-
µονο. Το τόνισα και θα το ξαναπώ δεν υποκαθίσταται η διά ζώσης
εκπαίδευση. 

Ήταν ένας φόβος αυτός που διακατείχε και πολλές πτέρυγες
της Βουλής κατά τη διάρκεια της πανδηµίας που χρειάστηκε, για
λόγους που ξέρετε, να υπάρχει η διαδικτυακή εκπαίδευση. Είναι
βασικό, είναι παιδαγωγικό, είναι αναντικατάστατο. Αντίθετα επι-
µορφώνουµε τους εκπαιδευτικούς µας ώστε να είναι παραγωγι-
κοί και αποδοτικοί σε αυτά. Άρα δεν υπάρχει θέµα µείωσης και
θα σας πω και κάτι. 

Οι σύγχρονες ανάγκες δηµιουργούν και καινούργια επαγγέλ-
µατα. Το ξέρετε πολύ καλά ότι η πρώτη νοµοθετική προσπάθεια
του Υπουργείου µας που κατέληξε σε νόµο για την επαγγελµα-
τική εκπαίδευση και κατάρτιση µε ευρύτερη αποδοχή όχι µόνο
από το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας, ήταν ακριβώς για να κα-
λύψει νέες ανάγκες σε νέα επαγγέλµατα που αναδύονται. Μεί-
ωση δεν θα υπάρχει, αύξηση δεν θα υπάρχει, επαρκέστεροι θα
είναι εκπαιδευτικοί µας και οι µαθητές µας. 

Δεν υπάρχει, λοιπόν για να έρθουµε στο θέµα µας, λόγος ανη-
συχίας για την ενσωµάτωση της τεχνητής νοηµοσύνης στην εκ-
παίδευση. Έχουµε προσεκτική, σταδιακή εφαρµογή. Θα
υιοθετηθεί ως στρατηγικό εργαλείο µε ισορροπηµένες πρακτι-
κές, θα αγκαλιάσουµε την τεχνολογική πρόοδο, δεν τη δαιµονο-
ποιούµε και διαφυλάσσουµε παράλληλα τις εκπαιδευτικές µας
αξίες.

Γίνεται διάλογος µε προσοχή. Αντιλαµβανόµαστε την καινοτο-
µία. Ο διάλογος είναι θεµελιώδης για να δηµιουργήσουµε ένα
εκπαιδευτικό σύστηµα που να είναι έτοιµο για το µέλλον. Θα
εναρµονίζει τα οφέλη της τεχνητής νοηµοσύνης χωρίς να αναι-
ρεί, να εµποδίζει, να θέτει σε κίνδυνο τις βασικές αρχές του εκ-
παιδευτικού συστήµατος που είναι ακαδηµαϊκές, εκπαιδευτικές,
γνωστές, αποδεκτές και δοκιµάζονται κάθε µέρα και βελτιώνον-
ται.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Υπουργέ.
Προχωρούµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, στην οποία θα

απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανάκης, στη δεύτερη µε αριθµό 701/9-
2-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χίου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ.
Σταύρου Μιχαηλίδη προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, µε θέµα: «Εργατικές κατοικίες Χριστού Βαρβασίου
Χίου υπό κατάρρευση».

Ορίστε, κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Τη δεκαετία του ’70 και συγκεκριµένα, περίπου το 1974 - 1975,

παραδόθηκε ένα συγκρότηµα λαϊκών πολυκατοικιών, κατοικίες,
στους δικαιούχους σε ένα γήπεδο, σε ένα οικόπεδο αρκετά µε-
γάλο περίπου δεκαπέντε στρεµµάτων. 

Από τότε, από την αρχή, κύριε Υπουργέ, εµφανίστηκαν σοβα-

ρότατα προβλήµατα για την ασφάλεια των κατοίκων, στατικότη-
τας και λοιπά, άρχισαν να καταρρέουν σοβάδες, να αποκολλών-
ται κοµµάτια από σκυρόδεµα µε εµφανή τα στοιχεία διάβρωσης
στον οπλισµό κ.λπ.. Έκτοτε οι κάτοικοι ενεπλάκησαν σε ένα µα-
ραθώνιο ταλαιπωρίας που διαρκεί δεκαετίες για την εξασφάλιση
της σωµατικής τους ακεραιότητας και της ζωής τους, διαµένον-
τας σε επικίνδυνα κτήρια, όπως περιγράφουν εκθέσεις της τε-
χνικής υπηρεσίας του Δήµου Χίου, στις οποίες καταγράφονται
τα προβλήµατα στατικότητας και οι κακοτεχνίες των πολυκατοι-
κιών. Από τότε εννοώ.

Ενδεικτικό είναι το υπ’ αριθµόν 15 του 1995 έγγραφο της Τε-
χνικής Υπηρεσίας του Δήµου Χίου που χαρακτηρίζει ιδιαίτερα
την πολυκατοικία 407 του συγκροτήµατος µε στατικά και δοµικά
προβλήµατα που την καθιστούν επικίνδυνη από τότε. Η επικινδυ-
νότητα της συγκεκριµένης πολυκατοικίας έχει φτάσει σήµερα σε
τέτοιο επίπεδο, που η Τεχνική Υπηρεσία του Δήµου Χίου, σύµ-
φωνα µε δηµοσιεύµατα αλλά και την ενηµέρωση από τις αρµό-
διες αρχές, έχει ζητήσει την εκκένωσή της, ενώ παράλληλα
διενεργείται προκαταρκτική διερεύνηση µε εισαγγελική παραγ-
γελία. 

Αναγνωρίζοντας ο νοµοθέτης τις ευθύνες του κράτους εξαρ-
χής που δίχως αµφιβολία είχε όταν παραχώρησε ακατάλληλα για
την κατοίκηση κτήρια σε πολίτες, επιχείρησε να αποκαταστήσει
την απαράδεκτη έως απάνθρωπη αυτή κατάσταση µε τις πρό-
νοιες του άρθρου 47 του ν.2956/2001, όπως ισχύει αυτό σήµερα,
όπου καθορίζει για τους ιδιοκτήτες οριζόντιων ιδιοκτησιών των
εν λόγω πολυκατοικιών στην περιοχή Χριστός Βαρβασίου του
Δήµου Χίου, και τις οποίες χαρακτηρίζει από την αρµόδια πολε-
οδοµία επικίνδυνες από στατική και δοµική άποψη και κατεδαφι-
στέες. 

Καταθέτω στα Πρακτικά σχετικό φωτογραφικό υλικό αλλά και
το σχετικό νόµο όπου περιγράφονται αυτά τα οποία είπα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Μιχαηλίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προέβλεπε, λοιπόν, ο νόµος του 2001 εφάπαξ οικονοµική ενί-
σχυση για κάλυψη των εξόδων µετεγκατάστασης, µηνιαία οικο-
νοµική ενίσχυση µετά την µεταστέγασή τους έως ότου
αποκατασταθούν στεγαστικά από κρατικό πρόγραµµα.

Σηµειώνεται ότι στις 25 Ιανουαρίου ο υποφαινόµενος, εγώ, µε
τον Βουλευτή της Συµπολίτευσης, τον κ. Μηταράκη, επισκεφθή-
καµε τον Πρόεδρο της ΔΥΠΑ ο οποίος µε τα στοιχεία που του
παραθέσαµε και µε αυτά τα οποία του εξήγησε η αντιπροσωπεία
κατοίκων του εν λόγω συγκροτήµατος, έδειξε προθυµία ότι θα
δει πως µπορούµε να επικαιροποιήσουµε ξανά τις διατάξεις του
συγκεκριµένου άρθρου και νόµου ώστε να ικανοποιηθούν. 

Σήµερα, κύριε Υπουργέ, στο συγκεκριµένο συγκρότηµα δια-
µένουν περίπου εξήντα οικογένειες, οι υπόλοιπες έχουν εγκατα-
λείψει τις κατοικίες τους λόγω των προβληµάτων. Όσοι
διαµένουν, είναι βέβαιο ότι θέτουν σε κίνδυνο τη ζωή τους µη
έχοντας, όµως, άλλη δυνατότητα καθώς αδυνατούν να αντεπε-
ξέλθουν και να εξασφαλίσουν ακόµα και τα βασικά αγαθά δια-
βίωσης. 

Τονίζεται ότι το νησί της Χίου βρίσκεται σε ζώνη υψηλού κιν-
δύνου σύµφωνα µε τον ελληνικό αντισεισµικό κανονισµό του
2000, µε τελευταία ισχυρή σεισµική δόνηση στις 27 Ιανουαρίου
του τρέχοντος έτους της τάξεως 4,9 της κλίµακας Ρίχτερ βο-
ρείως της Σάµου. Να ληφθεί δε υπ’ όψιν ότι παραπλεύρως του
συγκροτήµατος των κατοικιών στεγάζεται το 1ο και 3ο Ενιαίο Λύ-
κειο Χίου, µε τριακόσιους εξήντα επτά µαθητές και ογδόντα εκ-
παιδευτικούς. 

Επιπρόσθετα, οι εργατικές λαϊκές κατοικίες βρίσκονται σε πο-
λυσύχναστο δρόµο που αυτός ενώνει την κεντρική και τη νότια
Χίο. Η εικόνα, λοιπόν, που εµφανίζει η συγκεκριµένη συνοικία
αποτελεί, πιστέψτε µε, ντροπή για µια ευρωπαϊκή και σύγχρονη
χώρα, την ώρα που η πλειοψηφία των ευρωπαϊκών χωρών έχουν
υιοθετήσει ενεργές στεγαστικές δράσεις µε υψηλό κοινωνικό
προσανατολισµό όπως η Αυστρία, η Ισπανία κι άλλες. 

Κατόπιν τούτου, κύριε Υπουργέ, ερωτούµε: Πώς προγραµµα-
τίζετε να αντιµετωπίσετε αυτή την απάνθρωπη και επικίνδυνη κα-
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τάσταση για τους ενοίκους και τους περιοίκους του εν λόγω συγ-
κροτήµατος πολυκατοικιών της Χίου; 

Δεύτερον, πώς προτίθεται το Υπουργείο να στηρίξει οικονο-
µικά τους κατοίκους αυτών των λαϊκών κατοικιών του Χριστού
Βαρβασίου Χίου και την άµεση µεταστέγαση τους σε ασφαλείς
κατοικίες για την προστασία της ζωής τους και την εξασφάλιση
ανθρώπινης και αξιοπρεπούς διαβίωσης. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας έδωσα τριπλάσιο

χρόνο, κύριε Μιχαηλίδη, αν δείτε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Το εκτιµούµε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Θα είµαι εγώ πιο σύντοµος στην
απάντησή µου.

Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς ευχαριστώ πάρα πολύ για την
ερώτησή σας, είναι ένα ζήτηµα το οποίο απασχολεί δεκάδες οι-
κογένειες της Νήσου Χίου. Απασχολεί την τοπική κοινωνία και
µάλιστα να πούµε ότι οι πολυκατοικίες αυτές βρίσκονται σε µια
κατάσταση που δεν είναι για το 2024 αλλά θυµίζουν άλλες επο-
χές. 

Και δεν σας κρύβω ότι οι προσπάθειες οι οποίες γίνονται από
την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι σε τέτοια κατεύ-
θυνση. Εδώ και δεκαετίες νοµίζω ότι υπήρξε µια αδιαφορία, πλην
µιας διάταξης που ψηφίστηκε το 2001, το άρθρο 47 του
ν.2956/2001, που τότε δεν εφαρµόστηκε- όπου προέβλεπε µια
συγκεκριµένη διαδικασία για µετεγκατάσταση, για αποζηµίωση
κ.λπ., όµως, δεν εφαρµόστηκε. 

Όµως πάµε στο σήµερα. Θα σας απαντήσω ξεκάθαρα διότι
µας ακούν εδώ και οι πολίτες της Χίου και µάλιστα γνωρίζω ότι
και δίπλα σε αυτές τις κατοικίες υπάρχουν και σχολικά συγκρο-
τήµατα και καθηµερινά βρίσκονται δεκάδες παιδιά. Η Κυβέρνηση
έχει την πρόθεση να επιλύσει, κατά τον δυνατό καλύτερο τρόπο
και πιο σύντοµο τρόπο, το ζήτηµα αυτό που απασχολεί εδώ και
δυόµισι δεκαετίες τουλάχιστον, την περιοχή. Ένα το κρατού-
µενο. 

Δεύτερον, έγινε µια συνάντηση, όπως αναφερθήκατε κι εσείς,
παρουσία της αντιπροσωπείας των κατοίκων, όπου πραγµατικά
υπάρχει µια πολύ ώριµη συζήτηση κι έχει φτάσει σε πολύ καλό
επίπεδο, παρουσία του κ. Μηταράκη και δική σας, και νοµίζω ότι
ο διοικητής της ΔΥΠΑ έδωσε κάποιες κατευθύνσεις στο πού πρέ-
πει να πάµε. 

Θέτετε, όµως, σήµερα, δύο συγκεκριµένες ερωτήσεις που
οφείλω να τις απαντήσω. Πώς προγραµµατίζετε να αντιµετωπί-
σετε αυτή την απάνθρωπη και επικίνδυνη κατάσταση για τους
ενοίκους και τους περιοίκους του εν λόγω συγκροτήµατος; Σας
απαντώ, ότι σε θέµατα ασφάλειας δεν κάνουµε καµµία απολύτως
έκπτωση, καµµία απολύτως έκπτωση. 

Δεύτερον, µε ρωτάτε πώς προβλέπετε να στηρίξει τα οικονο-
µικά; Σας απαντώ. Έχουµε την πρόθεση να λύσουµε το ζήτηµα.
Όµως πρέπει και από την πλευρά της αντιπροσωπείας των κα-
τοίκων και από την πλευρά των κατοίκων της ευρύτερης περιο-
χής, διότι το ’70 παραχωρήθηκαν αυτές οι κατοικίες, σήµερα
µπορεί να είναι η δεύτερη γενιά, πρέπει να υπάρξει µια συνερ-
γασία και στο 100% να βρεθεί µία λύση και από τη πλευρά των
κατοίκων. 

Από την πλευρά της Κυβέρνησης, εγώ σας καταθέτω εδώ µια
επίσηµη απάντηση. Υπάρχει πρόθεση πολύ γρήγορα, πολύ σύν-
τοµα µε όποια διαδικασία χρειαστεί, να προχωρήσουµε στην αν-
τιµετώπιση αυτού του ζητήµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. Ορίστε κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο για τη δευτε-
ρολογία σας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς να σας
ευχαριστήσω διότι ήταν φανερή η ανοχή του Προεδρείου. Προ-
φανώς, γιατί αντιλαµβάνεστε και εσείς, από αυτά που ακούτε, τη
σοβαρότητα της κατάστασης. 

Κύριε Υπουργέ, για να είµαστε τίµιοι, πρέπει εξ αρχής να δη-
λώσω µε ικανοποίηση ότι αποδέχεστε, αντιλαµβάνεστε πλήρως,
έχετε ίδια γνώση του τόπου της Χίου. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, τη σοβαρότητα. Πρόκειται, όπως εί-
πατε και εσείς, για θέµατα ασφαλείας που κανείς δεν µπορεί να
παίζει. Διότι είναι πραγµατικά τραγική η κατάσταση και σε θέ-
µατα ασφαλείας, αλλά και για την ποιότητα ζωής ενός ανθρώ-
που. 

Κύριε Υπουργέ, όντως η κατάσταση είναι ώριµη. Οι κάτοικοι,
όσοι έχουν αποµείνει σε αυτές τις πολυκατοικίες, αισθάνονται κι
αυτοί ότι ήρθε η ώρα πρώτα απ’ όλα για τη ζωή τους να κουβεν-
τιάσουν κάποιες προτάσεις, πώς θα αποζηµιωθούν και πώς θα
βοηθηθούν τα πρώτα χρόνια εάν δεχτούν αυτή τη διαδικασία να
αντιµετωπίσουν τα έξοδα µιας µετεγκατάστασης και όλα αυτά
τα πράγµατα. Άρα, λοιπόν, ξεκινάµε καλά από τη στιγµή που η
τοποθέτησή σας εµπεριείχε ισχυρό βαθµό δέσµευσης. 

Ακούστε. Σε λίγες µέρες -για να φτάσω και σε κάποια πρό-
ταση- θα έρθει στη Βουλή στην Ολοµέλεια για διαβούλευση το
νοµοσχέδιο για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια κ.λπ.. Για να µην κρυ-
βόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας, θα δοκιµαστεί η δηµόσια εκ-
παίδευση, η ανώτατη εκπαίδευση. Και κυρίως θα δοκιµαστεί,
κύριε Υπουργέ, η δηµόσια εκπαίδευση των νησιών, των δυσπρό-
σιτων περιοχών κ.λπ.. 

Άρα προτείνω, επειδή το γήπεδο που είναι αυτές οι πολυκα-
τοικίες είναι πολύ κοντά στον ιστό της πόλης που µπορεί άνετα
να εξυπηρετήσει και τις ανάγκες του Πανεπιστηµίου Αιγαίου -
πρωτοβουλία δική µου είναι, δεν το έχω κουβεντιάσει- να δούµε,
λοιπόν, αν εσείς ανταποκριθείτε γρήγορα και στείλετε τα κλιµά-
κια που πρέπει, να αξιολογηθεί η στατικότητα και η ανάγκη κα-
τεδάφισης όσων πολυκατοικιών από τις δέκα απαιτηθεί. Να
αποζηµιωθούν αυτοί οι άνθρωποι µε µια συµφωνία που θα προ-
κύψει. Είναι ώριµο να το κάνουν, να το αποδεχτούν και να δούµε
πώς µπορεί αυτός ο χώρος να αποδοθεί στο πανεπιστήµιο και
να βοηθηθεί και το πανεπιστήµιο να ανεγερθούν φοιτητικές κα-
τοικίες οι οποίες είναι πραγµατικά ανύπαρκτες στη Χίο σήµερα
για το Πανεπιστήµιο Αιγαίου, ώστε ο φθίνων αριθµός των φοιτη-
τών που επιλέγουν, λόγω κόστους ζωής τις νησιωτικές µας πε-
ριοχές να ανακοπεί και να αναστραφεί. 

Άρα, λοιπόν, καταλήγω, χαίροµαι που αναγνωρίζει η Κυβέρ-
νηση το πρόβληµα, χαίροµαι που δεσµεύτηκε διά του στόµατος
σας ότι άµεσα θα επιληφθεί για να εξασφαλίσουν -εγώ θα έλεγα-
µια ανθρώπινη ζωή οι κάτοικοι, οι εναποµείναντες σε αυτές οι πο-
λυκατοικίες. 

Και δεύτερον, συµπεραίνω ότι µπορεί να αποδεχθείτε, στο
πλαίσιο που είπα στο δεύτερο σκέλος, να δούµε πώς µπορούµε
να βοηθήσουµε και τη δηµόσια εκπαίδευση, ανώτατη εκπαίδευση
µε υλοποίηση ενός τέτοιου προγράµµατος που είναι ζωτικής ση-
µασίας και για το πανεπιστήµιο και για τα νησιά µας και για τη
Χίο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, εγώ θέλω να
επαναλάβω ότι προϋπόθεση, αίρεση για να λυθεί το πρόβληµα
είναι να συµφωνήσουν στο 100% οι ιδιοκτήτες. Πρέπει να συµ-
φωνήσουν στο 100%. Άρα καταλαβαίνετε ότι αυτή τη στιγµή
υπάρχει ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει να επιλυθεί, προκειµένου
να έρθουµε εµείς να πάρουµε την πρωτοβουλία εκείνη για να
προχωρήσουµε τις διαδικασίες.

Αφού τα βρουν στο 100% οι ιδιοκτήτες της συγκεκριµένης πο-
λυκατοικίας, τότε εµείς θα πάµε σε µια σειρά πρωτοβουλιών,
προκειµένου να λυθούν τα θέµατα της µετεγκατάστασης και της
αποζηµίωσης. Εκεί θα χρειαστούν κάποιες ρυθµίσεις. Ένα το
κρατούµενο.

Δεύτερον, θέσατε ένα θέµα το οποίο δεν υπάρχει στην ερώ-
τησή σας, θα έλεγα ένα τρίτο ερώτηµα, το οποίο οφείλω να σας
απαντήσω. Καταλαβαίνετε ότι το θέµα της αξιοποίησης µιας τέ-
τοιας έκτασης που βρίσκεται δίπλα σε ένα σχολείο δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης, γυµνάσια - λύκεια, από ό,τι γνωρίζω, είναι εκεί
στην…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Λύκειο.
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Λύκειο.

Δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, λοιπόν. Είναι θέµα αρµοδιότη-
τας του Υπουργείου Παιδείας. Όµως, θα διαβιβαστεί αυτό το
οποίο λέτε στον αρµόδιο Υπουργό. Είναι µια σηµαντική πρόταση
για το Πανεπιστήµιο Αιγαίου.

Το Πανεπιστήµιο Αιγαίου έχει µια διαδροµή και έχει πάρα πολύ
καλά τµήµατα. Όµως, καταλαβαίνετε ότι το πανεπιστήµιο έχει το
αυτοδιοίκητο και εκείνο κάνει τον προγραµµατισµό του, το πως
πρέπει να βαδίσει.

Άρα, λοιπόν, αυτά είναι θέµατα καθαρά του Υπουργείου Παι-
δείας και φυσικά, του Πανεπιστηµίου Αιγαίου.

Εµείς, από την πλευρά του Υπουργείου Εργασίας, έχουµε
στην αρµοδιότητά µας τη ΔΥΠΑ. Και η ΔΥΠΑ είναι, αν θέλετε, ο
διάδοχος του παλιού Οργανισµού Εργατικής Κατοικίας. Για
αυτόν τον λόγο, εγώ σήµερα έρχοµαι εδώ να σας απαντήσω, ως
Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.

Αυτό, όµως, που θέλω να σας πω για τις συγκεκριµένες πολυ-
κατοικίες είναι το ζήτηµα εκεί είναι και σύνθετο. Δηλαδή, είναι ο
παλιός ΟΕΚ και έχουµε και την παλιά Πρόνοια.

Άρα, λοιπόν, εµείς ερχόµαστε εδώ συνολικά και σας απαντάµε
ότι έχουµε την πρόθεση και η πρώτη συζήτηση η οποία έγινε µε
την αντιπροσωπεία των κατοίκων, µε τον Διοικητή της ΔΥΠΑ, τον
Σπύρο Πρωτοψάλτη, ήταν σε πάρα πολύ καλό επίπεδο.

Τώρα, λοιπόν, περιµένουµε στο 100% να συµφωνήσει η αντι-
προσωπεία των κατοίκων - ιδιοκτητών και να είστε σίγουρος,
κύριε Μιχαηλίδη, ότι θα λυθεί και η Κυβέρνηση έχει συγκεκριµένη
πρωτοβουλία να πάρει, προκειµένου να επιλύσει.

Όσον αφορά το δεύτερο ζήτηµα, το οποίο είναι σηµαντικό,
εγώ προσωπικά θα διαβιβάσω το αίτηµα αυτό προφορικά στον
κ. Πιερρακάκη. Όµως, έχει να κάνει και µε τις πρυτανικές αρχές
του Πανεπιστηµίου Αιγαίου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Εγώ ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Θα ήθελα να επισηµάνω εγώ, µε µια πολύ µεγάλη πείρα στο

Κοινοβούλιο, ότι θεωρώ πολύ σηµαντικό εργαλείο τη χρήση, όχι
την κατάχρηση, των επικαίρων ερωτήσεων, οι οποίες στο µεγάλο
ποσοστό -από την εµπειρία των πολλών ετών που έχω- διευκο-
λύνουν και την περιοχή που αντιπροσωπεύει καθένας µας, αλλά
και την Κυβέρνηση -την εκάστοτε κυβέρνηση- να µπορεί, δηλαδή,
να φροντίζει κάποια θέµατα τα οποία µπορεί να αγνοεί από µα-
κριά.

Και γι’ αυτό, λοιπόν, είµαι πολύ µεγάλος θιασώτης των επικαί-
ρων ερωτήσεων, που δεν χρειάζεται να έχουν αντιπολιτευτικό
χαρακτήρα, αλλά να έχουν χαρακτήρα που να επιλύουν θέµατα.

Και επειδή µας παρακολουθεί και ο ελληνικός λαός, γιατί είναι
το κανάλι της Βουλής που µεταδίδει απευθείας, είναι χρήσιµο
και για τους πολίτες, που βλέπουν ότι κάποιος που τους αντιπρο-
σωπεύει ενδιαφέρεται για τα θέµατά τους και κάποια κυβέρνηση
ακούει ή δεν ακούει.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Λοιπόν, προχωρούµε

στη συζήτηση της τελευταίας για σήµερα επίκαιρης ερώτησης,
στην οποία θα απαντήσει η Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, η κ. Αλεξάνδρα Σδούκου. Είναι η πρώτη µε αριθµό
703/9-2-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού
Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Καλλιόπης Βέττα προς τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, µε θέµα: «Άµεση λύση στο πρόβληµα µε τα
φορτηγά δηµοσίας χρήσης (ΔΧ) των Σερβίων».

Κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µε αυτή τη συγκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση

που καταθέτω σήµερα θέλω να σας µεταφέρω την απόγνωση
των ανθρώπων των Σερβίων, των οδηγών και των ιδιοκτητών
φορτηγών δηµοσίας χρήσεως των Σερβίων και της ευρύτερης
περιοχής, οι οποίοι έχουν µείνει χωρίς εργασία, ως συνέπεια των
αποφάσεων της ΔΕΗ, από τη µία και της πλήρους έλλειψης µέ-
ριµνας από τη µεριά της Κυβέρνησης.

Συγκεκριµένα, οι άνθρωποι αυτοί, οι ιδιοκτήτες και οι οδηγοί
φορτηγών, µετέφεραν λιγνίτη από το λιγνιτωρυχείο του Προση-
λίου προς τον ΑΗΣ της Μελίτης. Από τις 4 Νοέµβρη έχουν στα-
µατήσει αυτή την εργασία, όπως σας είπα, ως συνέπεια της
κατάργησης µονοµερώς της ενεργής σύµβασης που είχε η ΔΕΗ
µε το ορυχείο για εκατόν σαράντα πέντε χιλιάδες τόνους ακόµη
µεταφοράς λιγνίτη και επιπλέον, επειδή δεν υπήρχε καµµία µέ-
ριµνα από τη µεριά σας.

Έτσι, λοιπόν, βλέπουν τους συναδέλφους τους από διπλανές
χώρες, από γειτονική χώρα να µεταφέρουν τον λιγνίτη, χωρίς
όµως να τους δίνεται η δυνατότητα οι ίδιοι να συµµετέχουν σε
αυτό το µεταφορικό έργο. Και έχουν οι εξήντα αυτοί ιδιοκτήτες
οδηγοί φορτηγών ξεκινήσει κινητοποιήσεις στην είσοδο των Σερ-
βίων, ζητώντας επαναδραστηριοποίηση στη µεταφορά λιγνίτη,
τήρηση των συµβατικών υποχρεώσεων της ΔΕΗ και από την
άλλη, µια δέσµευση για αξιοποίησή τους στη µεταφορά σε άλ-
λους ΑΗΣ, αν είναι δυνατόν, ή στην Πτολεµαΐδα V ή σε άλλους
ενεργούς ΑΗΣ.

Θέλω να σας πω ότι αυτοί οι συγκεκριµένοι άνθρωποι δεν είναι
η πρώτη φορά που έχουν πληγεί. Να σας θυµίσω ότι µε την εκ-
καθάριση της «ΛΑΡΚΟ» και το σταµάτηµα του ορυχείου της
«ΛΑΡΚΟ», δεν έχουν πάρει τα δεδουλευµένα, ενώ έχουν πληρώ-
σει τους φόρους, τις εισφορές. Τους χρωστάει πάρα πολλά χρή-
µατα η «ΛΑΡΚΟ».

Και από την άλλη, σας θυµίζω επίσης ότι για ένα µεγάλο διά-
στηµα -για τρεις µήνες, συγκεκριµένα- είχε κλείσει η γέφυρα των
Σερβίων, µε αποτέλεσµα να µην αποζηµιωθούν αυτοί οι άνθρω-
ποι. Και αυτό, γιατί δεν υπήρχε ούτε εκεί η µέριµνα της Κυβέρ-
νησης να δουν τι έπρεπε να κάνουν στη γέφυρα των Σερβίων.

Εγώ προσωπικά είχα επισηµάνει το πρόβληµα της γέφυρας
από το 2020 και η γέφυρα έκλεισε το 2023 για τρεις µήνες. Όλα
αυτά έχουν πλήξει ανεπανόρθωτα αυτούς τους ανθρώπους,
πάρα πολύ σοβαρά και το ΑΕΠ της περιοχής, όχι µόνο τους συγ-
κεκριµένους.

Λοιπόν, οι ερωτήσεις είναι οι εξής: Με ποιες ενέργειές σας θα
υπάρξει άρση της αυθαίρετης απόφασης της ΔΕΗ για µονοµερή
παύση της σύµβασης µεταφοράς λιγνίτη στον ΑΗΣ Μελίτη; Και
ποιες πρωτοβουλίες θα αναλάβετε για τη µεταφορά λιγνίτη προς
τους ενεργούς ΑΗΣ και ιδιαίτερα, προς την Πτολεµαΐδα V;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ πολύ,
κυρία Βέττα.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κυρία Βέττα, για την ερώτηση.
Με πάρα πολύ σεβασµό, θα έλεγα, προς τον κάθε επαγγελµα-

τία ευρύτερα της περιοχής δυτικής Μακεδονίας, που µπορεί να
νιώθει ότι επηρεάζεται το επαγγελµατικό του µέλλον -όπως ανα-
φέρετε, εν προκειµένω, για τους ιδιοκτήτες οδηγούς φορτηγών-
θέλω να απαντήσω στο ερώτηµά σας, κυρία Βέττα, ως εξής.
Λέτε, πρώτα από όλα, ότι δεν υπάρχει καµία µέριµνα της πολι-
τείας.

Θέλω να σας ξεκαθαρίσω ότι αυτή η υπόθεση που αναφέρετε,
πρώτον, εκφεύγει της αρµοδιότητας του Υπουργείου, γιατί
αφορά στις εµπορικές σχέσεις µεταξύ ιδιωτικών εταιρειών και
επαγγελµατιών. Το αν µια ιδιωτική εταιρεία επιθυµεί να σταµα-
τήσει ή να συνεχίσει µια σύµβαση, αυτό αντιλαµβάνεστε ότι είναι
µια εταιρική απόφαση και δεν είναι εύκολο να παρεµβαίνει στην
εταιρική απόφαση η πολιτεία.

Εγώ, όπως ενηµερώθηκα από τη ΔΕΗ, αυτοί οι επαγγελµατίες
οδηγοί είναι υπεργολάβοι -το γνωρίζετε καλύτερα από εµένα-
της ιδιωτικής εταιρείας «ΜΕΤΕ Α.Ε.», που έχει ως αντικείµενο την
εκµετάλλευση των λιγνιτωρυχείων.

Είναι, λοιπόν, µια ιδιωτική εταιρεία, µε την οποία έχει η ΔΕΗ,
ναι, µια σύµβαση για την τροφοδοσία της Μελίτης µε λιγνίτη και
αυτή η εταιρεία µε τη σειρά της έχει συµβληθεί µε τους εν λόγω
επαγγελµατίες. 

Το δεύτερο που θέλω να πω, κυρία Βέττα, είναι ότι αυτή η µο-
νάδα του ΑΗΣ Μελίτης δεν είναι, ξέρετε, ότι είµαστε εµείς κακοί
και δεν βάζουµε µπρος να λειτουργήσει. Δεν είναι ότι είναι στο
χέρι ενός Υπουργού να πει «πατάω το κουµπί και δουλεύει το

10726 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



συγκεκριµένο εργοστάσιο ή οποιοδήποτε».
Εάν µια µονάδα, κυρία Βέττα, είναι µη ανταγωνιστική, η ενέρ-

γεια δηλαδή που παράγει είναι ακριβή, καταλαβαίνετε ότι αυτή
δεν θα µπορέσει να λειτουργήσει έναντι άλλων πιο φθηνών µο-
νάδων ηλεκτροπαραγωγής. Και µην ξεχνάµε ότι ο στόχος µιας
πολιτείας είναι το µεγαλύτερο δυνατό όφελος για το σύνολο της
ελληνικής κοινωνίας και του καταναλωτή. Δεν µπορεί, δηλαδή,
να επιβληθεί µια ακριβή µονάδα να λειτουργεί µέσα στο σύστηµα
που θα αύξανε εν τέλει το κόστος ηλεκτρικής ενέργειας για το
σύνολο των καταναλωτών. 

Είτε µας αρέσει είτε δεν µας αρέσει αυτή η µονάδα, όπως και
οι λοιπές µονάδες οι λιγνιτικές, δεν είναι ανταγωνιστικές. Έχουν
ένα κόστος σήµερα 130 - 140 ευρώ, που είναι πάρα πολύ ακριβό
έναντι άλλων πηγών. Και νοµίζω ότι το ξέρετε και εσείς ότι πλέον
ο λιγνίτης σήµερα είναι ένα πολύ ακριβό, είναι ένα µη ανταγωνι-
στικό καύσιµο για την ηλεκτροπαραγωγή και αυτός είναι και ο
λόγος που οι κυβερνήσεις την τελευταία δεκαετία, µεταξύ των
οποίων και η δική σας, αναγκάστηκαν και µείωσαν,  περιόρισαν
τη χρήση. Θα σας πω, για παράδειγµα το 2017 επί δική σας κυ-
βέρνησης το ποσοστό του λιγνίτη ήταν κοντά στο 31%, το 2019
έπεσε στο 20%. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και να πω και κάτι ακόµη, τι σηµαίνει αυτό στην περίπτωση

αυτή. Λόγω της µη λειτουργίας του εργοστασίου έχει συσσω-
ρευτεί λιγνίτης έξω από την αυλή του συγκεκριµένου σταθµού.
Το ξέρετε και εσείς ότι όταν έχει ακραίες καιρικές συνθήκες,
όπως συνέβη στην περιοχή εκεί στο πολύ πρόσφατο παρελθόν,
µπορεί πάρα πολύ εύκολα να προκληθεί αυτανάφλεξη και αυτό
να δηµιουργήσει άλλα περιβαλλοντικά προβλήµατα, όπως και
συνέβη και το ξέρετε. Βεβαίως, ευτυχώς η εταιρεία έλαβε τα κα-
τάλληλα µέτρα και µέσα σε αυτά τα µέτρα ήταν να ανασταλεί η
παράδοση του λιγνίτη από το ορυχείο στο Προσήλιο και, εποµέ-
νως, αυτές οι µεταφορές σταµάτησαν για λόγους ασφαλείας, για
λόγους προστασίας δηµόσιας υγείας και προστασίας του περι-
βάλλοντος. Και εσείς είµαι σίγουρη ότι θα συµφωνήσετε µε αυτό. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Το γιατί τώρα δεν έχουν πάει σε
άλλη µονάδα, όπως αναφέρετε, στην «ΠΤΟΛΕΜΑΪΔΑ 5» είναι
γιατί η «ΠΤΟΛΕΜΑΪΔΑ 5» είναι ακόµη σε δοκιµές απόδοσης και
δεν έχει ακόµη τις κατάλληλες προδιαγραφές για να χρησιµο-
ποιηθεί. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και έξι
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το «St Catherine British School». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-

ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού συµµετείχαν στο εκ-
παιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που
οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και µα-
θητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο
Αγίου Δηµητρίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας ευχόµαστε καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Και επειδή σήµερα βλέπετε αυτό που βλέπετε στη Βουλή γί-

νεται, όπως σας εξηγήθηκε από τους καλούς µας συνεργάτες,
µια ειδική διαδικασία που προβλέπεται από τον Κανονισµό της
Βουλής, ο λεγόµενος κοινοβουλευτικός έλεγχος. Δηλαδή, ένας
ή µία Βουλευτής ρωτάει και ένας ή µία Υπουργός απαντάει και
αυτό βέβαια στο κανάλι της Βουλής φαίνεται και ενηµερώνεται
ο ελληνικός λαός.

Με την ευκαιρία να πω ότι η τρίτη µε αριθµό 712/12-2-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της

Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Να δοθεί άµεσα άδεια, µε εξα-
σφαλισµένα όλα τα δικαιώµατα, στην αναπληρώτρια
εκπαιδευτικό µε δίδυµη επαπειλούµενη κύηση, η οποία υπηρετεί
στη Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Ν. Ηρακλείου Κρή-
της» δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Βουλευτή.

Επίσης, η τρίτη µε αριθµό 698/8-2-2024 επίκαιρη ερώτηση δευ-
τέρου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Νέα Αριστερά» και Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου Χαρί-
τση προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Φι-
λιατρινό Φράγµα. Τέσσερα χρόνια κυβερνητικής αδράνειας» δεν
θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Και τώρα, κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µας είπατε δύο πράγµατα ότι είναι εταιρική η

συµφωνία εννοώντας την ιδιωτική ΔΕΗ πια, που εσείς την κάνατε
ιδιωτική και έχει εκτοξευθεί και το ρεύµα στα νοικοκυριά και στις
επιχειρήσεις πάρα πολύ και, από την άλλη, µας είπατε ότι είναι
ακριβότερος ο λιγνίτης. 

Μα, είµαστε σε µια µεταβατική συνθήκη. Δεν θα έπρεπε αυτή
η Κυβέρνηση να πάρει υπ’ όψιν της τις ανάγκες των ανθρώπων
της δυτικής Μακεδονίας; Αυτό το µπάχαλο το έχετε δηµιουργή-
σει εσείς µε τις δικές σας αποφάσεις για τη βίαιη απολιγνιτοποί-
ηση, µε τις δικές σας πολιτικές και οφείλετε να βρείτε λύσεις σε
µια περιοχή που έχει προσφέρει τα µέγιστα για πάρα πολλά χρό-
νια και τώρα εγκαταλείπετε ουσιαστικά και την περιοχή και αυ-
τούς τους ανθρώπους και το µότο σας είναι, όπως είπε και ο
κύριος Πρωθυπουργός, αυτοί οι άνθρωποι να βρουν κάτι άλλο
να κάνουν. 

Τι να βρουν να κάνουν; Οι περισσότεροι από αυτούς τους αν-
θρώπους έχουν βάλει πωλητήρια σε πολύ σύγχρονα µηχανήµατα
που έχουν και φορτηγά και πολλοί σκέφτονται να φύγουν στο
εξωτερικό. Αυτή είναι η λύση που προτείνετε;

Προχθές, ο κ. Γεωργιάδης δήλωνε στον «ΑΝΤ1» -είναι ο πρώην
Υπουργός Ανάπτυξης- κατά λέξη ότι «η απολιγνιτοποίηση δεν
έχει εφαρµοστεί» και επιπλέον δεν ήξερε ποια εργοστάσια έκλει-
σαν. Έλεγε η καρδιά του Αµυνταίου και είναι και από το Αµύνταιο
ο ίδιος. Επίσης, θριαµβολογούσε ότι η «ΠΤΟΛΕΜΑΪΔΑ 5» λει-
τουργεί ήδη µε φυσικό αέριο. Δεν ήξερε ότι δεν λειτουργεί, όπως
είπατε εσείς και ότι είναι σε δοκιµές. Συνεννοηθείτε µεταξύ σας,
επιτέλους, διότι πλήττεται µια περιοχή και όσο εσείς δεν έχετε
ιδέα τι έχετε προκαλέσει στην περιοχή, η τοπική κοινωνία βιώνει
τα αποτελέσµατα αυτών των πολιτικών σας. 

Δεν έχετε απορροφήσει ακόµη τα χρήµατα από τη µετάβαση.
Θα µπορούσατε εµπροσθοβαρώς να απορροφήσετε φέτος 770
περίπου εκατοµµύρια και απορροφήθηκαν 65 εκατοµµύρια και
αυτά µε απ’ ευθείας αναθέσεις. 

Και, επίσης, έχετε -τι να πω;- τινάξει στον αέρα την τοπική οι-
κονοµία, χάνεται ΑΕΠ της περιοχής, φεύγει κόσµος, έχουµε τη
µεγαλύτερη µετακίνηση πληθυσµού των ανθρώπων εκεί. Μιλάµε
για εξήντα οικογένειες που ζητούν συγκεκριµένες απαντήσεις.
Δεν γίνεται να σηκώνετε τα χέρια σας ψηλά και να λέτε ότι είναι
µια εταιρική απόφαση. Πρέπει κάτι να κάνετε για αυτούς τους
ανθρώπους. 

Σας είπα προηγουµένως ότι η ζηµιά τους είναι τεράστια και
από την εκκαθάριση της «ΛΑΡΚΟ». Να σας θυµίσω ότι επί κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ δεν υπήρχε τέτοιο χρέος στα δεδουλευµένα τους.
Τα είχαν πάρει όλα τα δεδουλευµένα. Τώρα µιλάµε για εκατοµ-
µύρια που δεν έχουν λάβει, ενώ έχουν πληρώσει εισφορές και
φόρους. 

Επίσης, έχουν πάρα πολλές ζηµιές, όπως σας είπα, µε το κλεί-
σιµο της γέφυρας. Ούτε σε αυτό κάνατε κάτι. Και τώρα δεν µπο-
ρούν να µεταφέρουν λιγνίτη και σε άλλους ΑΗΣ που λειτουργούν
µέχρι την παύση του λιγνίτη. Μέχρι να πείτε ότι σταµατάει η
καύση του λιγνίτη θα µπορούσαν να µεταφέρουν σε άλλους ΑΗΣ
αυτό τον λιγνίτη. Αυτή είναι η χαριστική βολή για αυτούς τους
ανθρώπους, για αυτές τις οικογένειες. Και, βέβαια, και το ΑΕΠ
είναι 60% ολόκληρης της περιοχής διότι καταλαβαίνετε ότι υπάρ-
χουν γύρω γύρω άλλες δραστηριότητες. 
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Λοιπόν, ερωτώ τι θα κάνετε -σας είπα και δεν πήρα απάντηση-
µε αυτές τις συµβατικές υποχρεώσεις της ΔΕΗ µε το αρχείο, πώς
θα αξιοποιηθούν αυτά τα φορτηγά δηµόσιας χρήσης για µετα-
φορά των αποθεµάτων σε άλλες περιοχές, σε άλλους ΑΗΣ, αν
θα ενταχθούν σε οποιοδήποτε χρηµατοδοτικό πρόγραµµα,
καθώς δεν είναι επιλέξιµο ούτε για τα ελάχιστα προγράµµατα
που έχετε βγάλει µέχρι τώρα και πρέπει να αναλάβετε κάποιες
πρωτοβουλίες.

Να σας πω χαρακτηριστικά ότι εάν µετέφεραν το 2% -το 2%
µόνο!- του λιγνίτη που καίει αυτή τη στιγµή η «ΠΤΟΛΕΜΑΪΔΑ 5»,
ή που εν δυνάµει θα κάψει, θα µπορούσαν να επιβιώσουν. Και ξέ-
ρετε, αυτός ο λιγνίτης από το ορυχείο του Προσηλίου, όπως
ήταν και ο λιγνίτης από το ορυχείο της ΛΑΡΚΟ, είναι βελτιωτικός,
είναι πάρα πολύ µεγαλύτερης, υψηλής θερµικής απόδοσης. Να
σας πω χαρακτηριστικά -έχω εδώ τα στοιχεία- ότι είναι πάνω από
2.000 KCal ανά κιλό, δηλαδή σχεδόν το διπλάσιο. Θα µπορούσε
δηλαδή να αξιοποιηθεί αυτός ο βελτιωτικός λιγνίτης και από την
άλλη, να µην µείνουν στον δρόµο οι εξήντα οικογένειες και ολό-
κληρη η περιοχή. Θα ήθελα συγκεκριµένες απαντήσεις, κυρία
Σδούκου, γιατί µιλάµε για τις ζωές των ανθρώπων αυτών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Βέττα.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κυρία Βέττα, ούτε εσείς ούτε εγώ µπορούµε µε το
ζόρι να στείλουµε τον λιγνίτη σε µια µονάδα που υποδεικνύετε,
γιατί πολύ απλά υπάρχουν ειδικότεροι και από εσάς και από
εµένα που έρχονται και λένε ότι ο λιγνίτης, για παράδειγµα, στη
µονάδα της «ΠΤΟΛΕΜΑΪΔΑΣ 5», που είναι αυτή τη στιγµή σε δο-
κιµές, δεν έχει τις προδιαγραφές για να χρησιµοποιηθεί. Τι δεν
καταλαβαίνετε; Τι δεν καταλαβαίνουµε; Αν δεν έχει τις προδια-
γραφές να χρησιµοποιηθεί, µε το ζόρι θα το βάλουµε;

Επίσης, στην άλλη µονάδα, στις µονάδες του Αγίου Δηµη-
τρίου, υπάρχουν ήδη δύο εκατοµµύρια τόνοι εκεί, ή που είναι εκεί
προς χρήση και αξιοποίηση, υπάρχει ήδη εκεί αυτή η ποσότητα.
Τώρα, επειδή εσείς επιµένετε, αυτό που ζητάτε µε τις ερωτήσεις
είναι να παρέµβουµε και να υποδείξουµε σε µία ιδιωτική εταιρεία
πώς θα ασκήσει την επιχειρηµατική της δραστηριότητα, αυτό
λέτε, από πού θα εξορύξει τον λιγνίτη, πώς θα το χρησιµοποι-
ήσει. Νοµίζω ότι αυτή είναι η δική σας εκδοχή για τη διοίκηση
των επιχειρήσεων.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Είναι δικές σας αποφάσεις, κυρία Σδού-
κου!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Εσείς έτσι φαντάζεστε ότι διοικούνται οι επιχειρή-
σεις, κυρία Βέττα. Άλλωστε, αυτό είναι που οδήγησε, αυτό ακρι-
βώς το «mentality» είναι που οδήγησε και στην απόλυτη
απαξίωση και στο χείλος της καταστροφής τη ΔΕΗ στα χρόνια
της δικής σας κυβέρνησης.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Αφού το λέτε εσείς!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): 
Επειδή µιλάτε για την απολιγνιτοποίηση, θα επαναλάβω, κυρία

Βέττα, ότι η απολιγνιτοποίηση έχει γίνει µε αποφασιστικότητα,
έχει γίνει µε σχέδιο και έγινε γιατί έπρεπε εµείς ήδη από το 2019
να έρθουµε και λόγω της δικής σας αδράνειας και της ολιγωρίας

να σχεδιάσουµε πιο µακροπρόθεσµες λύσεις, όπως και µε τη δι-
είσδυση των ΑΠΕ άλλωστε, που έµειναν αναξιοποίητες στα χρό-
νια της δικής σας θητείας. Η απολιγνιτοποίηση, όπως και το
σχέδιο για τη δίκαιη αναπτυξιακή µετάβαση, είναι µια στρατηγική
επιλογή της Κυβέρνησης. Θα βοηθήσει στη µείωση του ενεργει-
ακού κόστους, θα περιορίσει τις εκποµπές των ρύπων.

Όµως, επειδή έρχοµαι και εγώ και στέκοµαι πάρα πολύ στο
ζητούµενο, οι δουλειές των ανθρώπων, αυτό είναι το ζητούµενο,
κυρία Βέττα. Η δίκαιη αναπτυξιακή µετάβαση σε αυτό στοχεύει,
κυρία Βέττα, στο να ενισχύσει τις θέσεις απασχόλησης και να
βελτιώσει το βιοτικό επίπεδο των κατοίκων.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Συγκεκριµένα πείτε µας!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): 
Και σε αυτό αποσκοπούν όλες οι δράσεις που διαρκώς προ-

κηρύσσονται. Άκουσα προχθές, χθες στον Αναπληρωτή
Υπουργό, τον κ. Παπαθανάση, που προκήρυξε τέσσερις καινούρ-
γιες δράσεις, 280 εκατοµµύρια ευρώ -από ό,τι ξέρω- για ενί-
σχυση µικροµεσαίων επιχειρήσεων, µεγάλων επιχειρήσεων, άλλη
µία έµπρακτη απόδειξη του ενδιαφέροντος να στηρίξουµε, να
ενισχύσουµε την επιχειρηµατικότητα.

Γνωρίζετε ότι έχουµε δεσµεύσει ακόµα 1,63 δισεκατοµµύριο
ευρώ ακριβώς προς αυτή την κατεύθυνση µε έξι προτεραιότητες,
µεταξύ των οποίων µεγάλη βαρύτητα στην ενίσχυση της επιχει-
ρηµατικότητας, στην αναβάθµιση των δεξιοτήτων του εργατικού
δυναµικού των επηρεαζόµενων περιοχών.

Να σας πω ότι για το πρώτο τρίµηνο του 2024 προβλέπεται να
εξειδικευτούν -γιατί ρωτήσατε ποιες δράσεις, τι ακριβώς γίνεται
επί του πρακτέου- έξι νέες δράσεις, 380 εκατοµµύρια ευρώ, άλλα
70 εκατοµµύρια ευρώ για τη σύσταση Ταµείου Χαρτοφυλακίου
Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης, που θα υλοποιήσει η Ελλη-
νική Αναπτυξιακή Τράπεζα, πόροι που θα αξιοποιηθούν για τους
οκτώ λιγνιτικούς δήµους και συνεχίζουµε.

Εγώ αυτό που θέλω να τονίσω είναι ότι µέσα από όλο αυτό το
πλέγµα των δράσεων -βεβαίως, θέλει πάρα πολλή δουλειά
ακόµη, θα συµφωνήσω ότι έχουµε πολύ δρόµο να διανύσουµε
ακόµη- µέσα από την εντατική προσπάθεια που καταβάλλουµε
νοµίζω ότι θα έχουµε το αποτέλεσµα που θέλουµε για την πε-
ριοχή, πολύ καλύτερο από το αναµενόµενο, σίγουρα όχι –έτσι-
µε αυτή την γκρίζα πραγµατικότητα που θέλετε εσείς να το πα-
ρουσιάζετε, γιατί έχουµε και στόχο, έχουµε και πρόγραµµα και
τη βούληση όλες αυτές οι περιοχές, κυρία Βέττα, να αναπτυχ-
θούν προς τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Σας ευχαριστώ.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Για τους ανθρώπους δεν µας είπατε τί-

ποτα! Να βρουν κάτι άλλο να κάνουν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ πολύ,

κυρία Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.15’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 19
Φεβρουαρίου 2024 και ώρα 15.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.
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